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mgr farm. Ireneusz Nesterowicz 
redaktor naczelny

Czas biegnie szybko. Ledwie ten najczęściej wykorzystywany sezon urlopowy dobiegł końca, 

przez południowe tereny naszego kraju przeszła potężna na niespotykaną skalę powódź, 

której skutki mieszkańcy tych rejonów będą długo odczuwać, a już zrobiły się długie 

wieczory i zaczynamy myśleć o nadchodzących Świętach. W międzyczasie po długim okresie 

„bezkrólewia” podczas drugiego konkursu wybrany został Główny Inspektor Farmaceutyczny. 

Został nim mgr farm. Łukasz Pietrzak.

Niezwykle istotne jest to, że dzięki staraniom Naczelnej Izby Aptekarskiej w sierpniu 

ukazało się rozporządzenie Ministra Zdrowia zmieniające rozporządzenie w sprawie ogólnych 

warunków umów na realizację recept z mocą od dnia 1 listopada 2023 r., co oznacza, że 

apteka nie będzie ponosić konsekwencji błędnego wcześniejszego wyliczenia ilości wydanego 

z recepty rocznej leku, a mieliśmy w tej kwestii wiele niejasności i w wielu przypadkach trudno 

było o jednoznaczną interpretację.

Pod koniec września Stały Komitet Rady Ministrów przyjął projekt nowelizacji ustawy 

o świadczeniach i niektórych innych ustawach. Zawarte w nim są zapisy, które rozszerzają 

uprawnienia farmaceutów o wystawianie refundowanych recept na szczepionki tak ważne 

w okresie jesiennych szczepień p/grypie. Projekt nowelizacji ustawy o świadczeniach 

wprowadza dodatkowe zmiany do uprawnień na wystawianie recept refundowanych przez 

farmaceutów związane z uprawnieniami dodatkowymi – uprawnieniami „S” i „DZ”.

 Wprawdzie późno, sezon na szczepienia już dawno rozpoczęty, na zmiany czekają 

z niecierpliwością zarówno farmaceuci jak i pacjenci, to prace nad projektem przebiegają 

stosunkowo opieszale ale cały czas trzymamy kciuki, aby możliwe było jak najszybsze 

wprowadzenie tych zmian w życie.

Korzystając z okazji życzę wszystkim Koleżankom, Kolegom i ich najbliższym wszystkiego 

najlepszego z okazji zbliżających się Świąt Bożego Narodzenia i nadchodzącego Nowego 2025 Roku.

Wszystkim Członkom GOIA

życzymy pełnych miłości i spokoju  

Świąt Bożego Narodzenia.

Niech Nowy Rok przyniesie Państwu

tę odrobinę szczęścia, która sprawi,

że wszystkie podjęte działania

zakończą się sukcesem.

życzy 
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23.05.2024 Posiedzenie Rady POW NFZ,

24.05.2024 Konferencja ValueMed 
„Pacjent z raną w opiece 
farmaceutycznej” Gdynia,

25.05.2024 Konferencja EVERETH „Rany 
dla Farmaceutów” Gdańsk,

04.06.2024 Posiedzenie Prezydium GORA,

06.06.2024 Ślubowanie farmaceutów,

12.06.2024 Posiedzenie NRA,

25.06.2024 Posiedzenie GORA,

27.06.2024 Posiedzenie Rady 
NFZ, Warszawa,

09.07.2024 Posiedzenie Prezydium GORA,

09.07.2024 Ślubowanie indywidualne 
farmaceuty,

11.07.2024 Posiedzenie Rady 
NFZ, Warszawa,

12.07.2024 Ślubowanie indywidualne 
farmaceuty,

22-25.08.2024 XIII Żeglarskie Mistrzostwa  
Polski Aptekarzy, 
Imionek k. Pisza,

Mgr farm. Michał Pietrzykowski, 
Prezes Gdańskiej Okręgowej Izby Aptekarskiej

Kalendarium prezesa GORA

KALENDARIuM

31.08.2024 Otwarcie Izby Pamięci po Aptece 
„HERBA” im. Jadwigi Knapińskiej 
w Nowej Karczmie,

03.09.2024 Posiedzenie Prezydium GORA,

12.09.2024 Posiedzenie Rady 
NFZ, Warszawa,

13-15.09.2024 Konferencja PGF, Karpacz,

16.09.2024 75-lecie powstania Katedry 
i Zakładu Bromatologii 
oraz Katedry i Zakładu 
Technologii Chemicznej 
Środków Leczniczych Wydziału 
Farmaceutycznego GUMed,

17.09.2024 Posiedzenie GORA,

18.09.2024 Spotkanie w Rezydencji 
Ambasadora USA, Warszawa,

19.09.2024 Spotkanie z Dyrektorem 
POW NFZ Panem Jackiem 
Pilarczykiem,

24-25.09.2024 Posiedzenie NRA, Raszyn,

26.09.2024 Immatrykulacja 
studentów I roku Wydziału 
Farmaceutycznego GUMed,

KALENDARIuM

03.10.2024 Ślubowanie farmaceutów,

03.10.2024 Spotkanie z Rektorem GUMed 
Panem prof. Michałem 
Markuszewskim,

4-6.10.2024  III Ogólnopolska Konferencja 
Naukowa dla farmaceutów 
i lekarzy organizowana 
przez Aptekarską Szkołę 
Zarządzania NEUCA, Serock,

08.10.2024 Posiedzenie Prezydium GORA,

08.10.2024 Inauguracja Roku 
Akademickiego 
2024/2025 GUMed,

09.10.2024 Posiedzenie Rady 
NFZ, Warszawa,

17.10.2024 Ślubowanie farmaceutów,

18-19.10.2024 Gala NEUCA, Warszawa,

21.10.2024 Posiedzenie Prezydium GORA,

22.10.2024 Ogólnopolski Dzień 
Farmaceuty, Warszawa,

23.10.2024 Posiedzenie Naczelnej Komisji 
Rewizyjnej, Warszawa,

05.11.2024 Posiedzenie GORA,

13.11.2024 Posiedzenie NRA,

13.11.2024 Posiedzenie Prezydium NRA,

15.11.2024 Spotkanie z Wojskowymi 
Inspektorami Farmaceutycznymi 
z Zespołu Nadzoru 
Farmaceutycznego Wojskowego 
Ośrodka Medycyny 
Prewencyjnej w Gdyni,

15.11.2024 Uroczyste obchody Jubileuszu 
XXX-lecia Stowarzyszenia Walki 
z Rakiem Płuca, Gdańsk,

18.11.2024 Posiedzenie Rady 
NFZ, Warszawa,

21.11.2024 Posiedzenie Komisji 
ds legislacji NRA,

21.11.2024 Spotkanie z członkami GOIA 
pracującymi w hurtowniach 
farmaceutycznych,

22-24.11.2024 DOZ Forum, Zakopane,

28.11.2024 Posiedzenie Prezydium GORA,

28.11.2024 Posiedzenie Rady POW NFZ,

11.12.2024 Posiedzenie NRA,

12.12.2024 Posiedzenie GORA,

18.12.2024 Świąteczne spotkanie NIA.
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2018 r. – Prawo o szkolnictwie wyższym 

i nauce (Dz.U. z 2023 r. poz. 742, z późn. 

zm.), obejmujące sześciomiesięczną prak-

tykę zawodową w aptece, i uzyskała tytuł 

magistra farmacji albo

2) rozpoczęła przed dniem 1 października 

2019 r. w Rzeczypospolitej Polskiej co 

najmniej pięcioletnie studia na kierunku 

farmacja, obejmujące co najmniej sześcio-

miesięczną praktykę zawodową w aptece, 

i uzyskała tytuł magistra farmacji, albo

3) ukończyła przed dniem 1 maja 2004 r. 

w Rzeczypospolitej Polskiej czteroletnie lub 

pięcioletnie studia na kierunku farmacja 

i uzyskała tytuł magistra farmacji, albo

4) posiada dyplom wydany przez państwo inne 

niż państwo członkowskie, potwierdzający 

ukończenie co najmniej pięcioletnich stu-

diów na kierunku farmacja, obejmujących 

co najmniej sześciomiesięczną praktykę 

zawodową w aptece, uznany w Rzeczypo-

spolitej Polskiej za równoważny z dyplomem 

i tytułem magistra farmacji uzyskiwanym 

w Rzeczypospolitej Polskiej zgodnie 

z przepisami o szkolnictwie wyższym 

i nauce oraz potwierdzający, że spełnione 

zostały minimalne wymagania dotyczące 

kształcenia określone w przepisach prawa 

Unii Europejskiej, albo

5) posiada kwalifikacje uzyskane w państwie 

członkowskim potwierdzające ukończenie 

kształcenia spełniającego wymagania okre-

ślone w przepisach prawa Unii Europejskiej 

oraz potwierdzone dokumentami określo-

nymi w wykazie, o którym mowa w ust. 

Naczelna Izba Aptekarska

Kto może posługiwać się tytułem 
zawodowym „farmaceuta” 

w Polsce?

Farmaceuta to zawód o kluczowym znaczeniu dla systemu ochrony zdrowia, 
którego wykonywanie wymaga spełnienia określonych wymagań edukacyjnych 
i kwalifikacyjnych. W Polsce, regulacje dotyczące tego zawodu są szczegółowo 

określone w ustawie z dnia 10 grudnia 2020 r. o zawodzie farmaceuty. Zgodnie 
z przepisami, osoba posiadająca prawo wykonywania zawodu farmaceuty ma prawo 
posługiwać się tytułem „farmaceuta”, który podlega ochronie prawnej. W niniejszym 

artykule przedstawiamy kluczowe aspekty związane z uzyskaniem kwalifikacji do 
wykonywania zawodu farmaceuty, procedurami uznawania kwalifikacji zdobytych 

za granicą oraz obowiązkami i prawami farmaceutów pracujących w Polsce.

Zgodnie z art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 10 grudnia 

2020 r. o zawodzie farmaceuty (t.j. Dz.U. z 2024 r. 

poz. 676) osoba, która posiada prawo wykonywa-

nia zawodu farmaceuty, ma prawo posługiwać się 

tytułem zawodowym „farmaceuta”.

Stosownie do brzmienia ust. 2 ww. normy 

prawnej tytuł zawodowy „farmaceuta” podlega 

ochronie prawnej.

Zgodnie natomiast z art. 5 ust. 1 ustawy o zawo-

dzie farmaceuty kwalifikacje do wykonywania 

zawodu farmaceuty posiada osoba, która:

1) rozpoczęła po roku akademickim 2018/2019 

studia przygotowujące do wykonywania 

zawodu farmaceuty, prowadzone zgodnie 

z przepisami wydanymi na podstawie 

art. 68 ust. 3 pkt 1 ustawy z dnia 20 lipca 

2, oraz wymienionymi w ust. 3, uznane 

w Rzeczypospolitej Polskiej przez Naczelną 

Radę Aptekarską, zwaną dalej „NRA”, albo

6) posiada kwalifikacje, o których mowa w ust. 

5, uznane w Rzeczypospolitej Polskiej przez 

NRA na podstawie przepisów o zasadach 

uznawania kwalifikacji zawodowych uzy-

skanych w państwach członkowskich Unii 

Europejskiej, albo

7) posiada dyplom farmaceuty wydany 

w innym państwie niż państwo człon-

kowskie, poświadczający ukończenie co 

najmniej pięcioletnich studiów i świadectwo 

złożenia Farmaceutycznego Egzaminu Wery-

fikacyjnego, zwanego dalej „FEW”, o którym 

mowa w art. 6.

Minister właściwy do spraw zdrowia ogłasza, 

w drodze obwieszczenia, w Dzienniku Urzędo-

wym Rzeczypospolitej Polskiej „Monitor Polski” 

wykaz dyplomów, świadectw i innych doku-

mentów wydanych w państwach członkow-

skich, potwierdzających posiadanie kwalifikacji 

do wykonywania w Rzeczypospolitej Polskiej 

zawodu farmaceuty przez obywateli państw 

członkowskich, uwzględniając w szczególności 

nazwy dyplomów, świadectw i innych dokumen-

tów oraz oznaczenie podmiotów wydających te 

dokumenty.

Za równoważne z dyplomem, świadectwem lub 

innym dokumentem potwierdzającym posiadanie 

kwalifikacji do wykonywania zawodu farma-

ceuty, określonymi w wykazie, o którym mowa 

w ust. 2, uważa się dyplom, świadectwo lub inny 

dokument wydany przez państwo członkowskie, 

jeżeli kształcenie zostało rozpoczęte przed dniem 

WARTO WIEDZIEć WARTO WIEDZIEć
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i na zasadach wskazanych w art. 5 ust. 3 ustawy 

o zawodzie farmaceuty.

W przypadku farmaceuty będącego obywate-

lem państwa członkowskiego:

1) który nie spełnia warunku dotyczącego 

wykonywania zawodu farmaceuty przez 

okres co najmniej 3 kolejnych lat w okresie 

5 lat bezpośrednio poprzedzających 

wydanie zaświadczenia, o którym mowa 

w ust. 3, lub

2) posiadającego dyplom, świadectwo 

lub inny dokument potwierdzający 

posiadanie kwalifikacji do wykonywania 

zawodu farmaceuty, uzyskany w państwie 

innym niż państwo członkowskie oraz 

zaświadczenie, że posiada trzyletnie 

doświadczenie zawodowe w zawodzie 

farmaceuty uzyskane na terytorium 

państwa członkowskiego, które uznało to 

potwierdzenie kwalifikacji zawodowych 

farmaceuty zgodnie z wewnętrznymi 

przepisami tego państwa oraz potwier-

dziło uzyskane doświadczenie zawodowe 

– stosuje się przepisy ustawy z dnia 22 grudnia 

2015 r. o zasadach uznawania kwalifikacji zawo-

dowych nabytych w państwach członkowskich Unii 

Europejskiej (Dz.U. z 2023 r. poz. 334).

Zgodnie z brzmieniem art. 13 ust. 1 ustawy 

o zawodzie farmaceuty „Prawo wykonywania 

zawodu farmaceuty” w odniesieniu do osoby, która 

posiada kwalifikacje, o których mowa w art. 5 ust. 

1 pkt 1-3, przyznaje w drodze uchwały okręgowa 

rada aptekarska właściwa ze względu na zamie-

rzone miejsce wykonywania zawodu farmaceuty 

albo NRA (w przypadkach wskazanych w ustawie), 

w przypadku gdy osoba ta:

1) posiada kwalifikacje określone w art. 5;

2) posiada pełną zdolność do czynności 

prawnych;

3) posiada stan zdrowia pozwalający na wyko-

nywanie zawodu farmaceuty, potwierdzony 

orzeczeniem lekarskim;

4) wykazuje nienaganną postawę etyczną 

i swym dotychczasowym zachowaniem 

daje rękojmię prawidłowego wykonywania 

zawodu farmaceuty oraz przestrzegania 

zasad etyki i deontologii opracowanych 

przez Krajowy Zjazd Aptekarzy na podstawie 

art. 37 pkt 1 ustawy z dnia 19 kwietnia 

1991 r. o izbach aptekarskich;

5) nie była prawomocnie skazana za umyślne 

przestępstwo ścigane z oskarżenia publicz-

nego lub umyślne przestępstwo skarbowe;

6) posiada znajomość języka polskiego 

w mowie i w piśmie w zakresie koniecznym 

do wykonywania zawodu farmaceuty;

7) korzysta z pełni praw publicznych.

Wskazać należy, że zawód farmaceuty może 

wykonywać osoba posiadająca prawo wykonywa-

nia zawodu farmaceuty, która złożyła ślubowanie 

i jest wpisana do rejestru farmaceutów, o którym 

mowa w art. 8 ust. 1 ustawy z dnia 19 kwietnia 

1991 r. o izbach aptekarskich.

Osoby wykonujące zawód farmaceuty są zrze-

szone w samorządzie zawodu farmaceuty. Przy-

należność do samorządu zawodu farmaceuty jest 

obowiązkowa dla farmaceutów wykonujących 

zawód farmaceuty.

Farmaceuta podczas i w związku z wykony-

waniem w aptece ogólnodostępnej lub punkcie 

aptecznym czynności, o których mowa w art. 4 

ust. 2 oraz ust. 3 pkt 1, 3, 4 i 6 ustawy o zawodzie 

farmaceuty, korzysta z ochrony przewidzianej dla 

funkcjonariusza publicznego na zasadach określo-

nych w ustawie z dnia 6 czerwca 1997 r. – Kodeks 

karny (Dz.U. z 2024 r. poz. 17).

Ustawa o zawodzie farmaceuty zawiera ponadto 

regulacje przewidujące możliwość ukarania osób za 

nieuprawnione posługiwanie się tytułem zawodo-

wym farmaceuty. Stosownie do brzmienia art. 79, 

Kto bez wymaganego uprawnienia posługuje się 

tytułem zawodowym „farmaceuta”, podlega grzyw-

nie albo karze ograniczenia wolności.

Powyższe regulacje oznaczają, że tylko osoby 

posiadające stosowne wykształcenie i kwalifika-

cje, a także którym zostało przyznane w drodze 

uchwały okręgowej rady aptekarskiej albo uchwały 

NRA „Prawo wykonywania zawodu farmaceuty”, 

mogą posługiwać się tytułem zawodowym 

„Farmaceuta”.

WARTO WIEDZIEć WARTO WIEDZIEć
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Naczelna Izba Aptekarska

Nowy Główny Inspektor 
Farmaceutyczny:  

mgr farm. Łukasz Pietrzak

W imieniu farmaceutów składamy serdeczne 

gratulacje oraz życzenia sukcesów na nowym 

stanowisku. Wierzymy, że pod kierownictwem 

mgr farm. Łukasza Pietrzaka Główny Inspektorat 

Mgr farm. Łukasz Pietrzak odebrał z rąk ministry Izabeli Leszczyny 
nominację na stanowisko Głównego Inspektora Farmaceutycznego.

Farmaceutyczny będzie dynamicznie się rozwijał, 

przyczyniając się do poprawy jakości i bezpie-

czeństwa lekowego pacjentów. 

fo
t. 

M
in

is
te

rs
tw

o 
Zd

ro
w

ia

Naczelna Izba Aptekarska

Spotkanie Głównego Inspektora 
Sanitarnego z wiceprezesem 
Naczelnej Rady Aptekarskiej

W trakcie rozmów poruszono następujące 

tematy:

Plany podpisania porozumienia o współ- \

pracy wspierającej rozwój Aptecznych Punk-

tów Szczepień.

Wprowadzenie programów profilaktyki zdro- \

wotnej realizowanych w aptekach.

Wdrożenie możliwości wystawiania przez  \

W miniony piątek Główny Inspektor Sanitarny, Paweł Grzesiowski, 
spotkał się z Wiceprezesem Naczelnej Rady Aptekarskiej, dr Mikołajem 

Konstantym. Spotkanie miało na celu omówienie możliwości nawiązania 
przyszłej współpracy w zakresie rozwoju Aptecznych Punktów Szczepień 

oraz rozwoju programów profilaktyki zdrowotnej w aptekach.

farmaceutów recept refundowanych na 

szczepionki jako priorytet na obecny sezon.

Zmiana sposobu wyceny szczepień oraz  \

funkcjonowania systemu e-rejestracji w kon-

tekście poszerzenia koszyka szczepień.

Obie strony wyraziły chęć dalszej współpracy 

i kontynuowania rozmów w celu ustalenia szcze-

gółów porozumienia.

WARTO WIEDZIEć WARTO WIEDZIEć
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Stosownie do art. 3 ust. 2 pkt 3 ustawy, szcze-

gólnymi środkami ochrony małoletnich są stan-

dardy ochrony małoletnich.

Stosownie do art. 22b ustawy, obowiązek wpro-

wadzenia standardów ochrony małoletnich ma:

placówka medyczna, do której uczęszczają  \

albo w której przebywają lub mogą przeby-

wać małoletni;

organizator działalności medycznej. \

Zważywszy na niejednoznaczne unormowania, 

które nie wykluczają interpretacji, że apteka 

ogólnodostępna, będąca ex definitione placówką 

ochrony zdrowia publicznego, w której farmaceuci 

m.in. sprawują opiekę farmaceutyczną i świadczą 

Naczelna Izba Aptekarska

Komunikat NIA w sprawie 
obowiązku wdrożenia standardów 

ochrony małoletnich

usługi farmaceutyczne, jest „placówką medyczną, 

(…) w której przebywają lub mogą przebywać 

małoletni”, mając na uwadze, że wykonywanie 

zawodu farmaceuty ma na celu ochronę zdrowia 

pacjenta oraz ochronę zdrowia publicznego, 

a także fakt, że apteki mogą udzielać świadczeń 

zdrowotnych w coraz szerszym zakresie, takich jak: 

świadczenia w ramach opieki farmaceutycznej, 

szczepienia ochronne i świadczenia w ramach 

programu pilotażowego dotyczącego zdrowia 

reprodukcyjnego, do którego mogą przystąpić 

osoby małoletnie, Naczelna Izba Aptekarska przy-

gotowała wzór Standardów ochrony małoletnich 

dla aptek, które zdecydują się je wdrożyć.

Ustawa z dnia 13 maja 2016 r. o przeciwdziałaniu zagrożeniom przestępczością na tle 
seksualnym i ochronie małoletnich (tj. Dz.U. z 2024 r. poz. 560, z późn.zm.), zwana 
dalej „ustawą”, określa szczególne środki ochrony przeciwdziałające zagrożeniom 

przestępczością na tle seksualnym i szczególne środki ochrony małoletnich.

Aptekarz Polski

Brak kar dla aptek za błędne 
obliczenie 3/4 na recepcie rocznej

Ukazało się rozporządzenie Ministra Zdrowia z dnia 22 sierpnia 2024 r. 
zmieniające rozporządzenie w sprawie ogólnych warunków umów na 
realizację recept oraz ramowego wzoru umowy na realizację recept. 

Co ważne, rozporządzenie wchodzi w życie z dniem ogłoszenia, z mocą od 
dnia 1 listopada 2023 r., z wyjątkiem § 1 pkt 2, który wchodzi w życie z dniem 

następującym po dniu ogłoszenia. Co ta nowelizacja oznacza dla aptek?

Od listopada 2023 roku osoba realizująca 

receptę, na której przepisano lek na więcej niż 

120 dni terapii samodzielnie wyliczyć, kiedy można 

wydać kolejne opakowanie, zgodnie z „zasadą 3/4”. 

Pomyłka – w przypadku kontroli ze strony NFZ – 

mogła oznaczać cofnięcie refundacji i nałożenie 

kary umownej. Dopiero od marca 2024 roku 

odpowiedzialność za obliczenia i wskazanie daty 

kolejnej realizacji została przesunięta na systemy 

informatyczne. Zmiana w rozporządzeniu w spra-

wie ogólnych warunków umów na realizację 

recept oraz ramowego wzoru umowy na realizację 

recept oznacza, że apteka nie będzie ponosić 

konsekwencji błędnego wyliczenia ilości leku do 

wydania z recepty rocznej.

Jak czytamy w komunikacie Naczelnej Izby 

Aptekarskiej: Celem tych zmian jest dostoso-

wanie przepisów do aktualnych potrzeb rynku 

farmaceutycznego oraz zapewnienie większej 

precyzji w przepisach prawa farmaceutycznego. 

Rozporządzenie ma również na celu zmniej-

szenie obciążeń administracyjnych dla aptek 

i farmaceutów.

Natomiast w ocenie skutków regulacji można 

zapoznać się ze stanowiskiem regulatora: „W oce-

nie projektodawcy nie powinna istnieć możliwość 

WARTO WIEDZIEć WARTO WIEDZIEć

14 P R Z E G L ą D  F A R M A c E u T y c Z N y
czerwiec 2024 – grudzień 2024 15P R Z E G L ą D  F A R M A c E u T y c Z N y

czerwiec 2024 – grudzień 2024



nakładania ww. kar ani żądania zwrotu nienależ-

nej refundacji przez Narodowy Fundusz Zdrowia 

w związku z ewentualnym naruszeniem art. 96a 

ust. 7aa u.p.f., gdyż nie powinno się oczekiwać 

odpowiedzialności podmiotu prowadzącego 

aptekę ogólnodostępną albo punkt apteczny za 

dokonanie przez personel tego podmiotu reali-

zacji recepty skutkującej wydaniem produktu 

Raport miesięczny
wrzesień 2024

leczniczego, środka spożywczego specjalnego 

przeznaczenia żywieniowego albo wyrobu 

medycznego niezgodnie z ww. art. 96a ust. 7aa 

u.p.f., skoro ust. 7ab tego samego artykułu sta-

nowi, że wyliczenia ilości ww. produktu, środka 

albo wyrobu do wydania przy recepcie na ilość 

przekraczającą 120 dni stosowania ma dokony-

wać stosowny system informatyczny (…)”.

WARTO WIEDZIEć
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Aptekarz Polski

Życzenia z okazji światowego dnia 
farmaceuty i dnia aptekarza  

Prezesa NRA Marka Tomkowa

Aptekarz Polski

Ponad 600 tys. Polaków zaszczepiło 
się przeciw grypie

A dzień później 26 września obchodzimy święto 

Kosmy i Damiana – patronów Aptekarzy – Dzień 

Aptekarza czyli święto osób wykonujących zawód 

w aptece.

Światowy Dzień Farmaceuty jako samodzielnego zawodu medycznego, 
obchodzony jest od 2010 roku z inicjatywy Stowarzyszenia Farmaceutów 

Tureckich. Data obchodów upamiętnia powstanie Międzynarodowej 
Federacji Farmaceutycznej 25 września 1912 roku. Celem święta jest 
pokazanie pozytywnego wpływu farmaceutów na zdrowie pacjentów.

Z tej okazji w imieniu całej Naczelnej Rady 

Aptekarskiej, życzenia wszystkim farmaceutom 

złożył prezes NRA Marek Tomków

W obecnym sezonie, w ciągu miesiąca od wprowadzenia szczepionek przeciwko 
grypie, zaszczepiono już ponad 600 tys. osób. To znaczący krok w kierunku 
ochrony przed wirusem grypy, zwłaszcza w obliczu nadchodzących miesięcy 

zwiększonego ryzyka zachorowania. W ramach Ogólnopolskiego Dnia Profilaktyki 
Grypy, Główny Inspektor Sanitarny zwraca uwagę na kluczowe znaczenie 
szczepień i osobiście zaszczepił się przeciw grypie, zachęcając tym samym 

pozostałych Polaków do skorzystania z tej formy profilaktyki. Akcja szczepień 
trwa, a eksperci Ogólnopolskiego Programu Zwalczania Chorób Infekcyjnych 

apelują, by skorzystać z możliwości ochrony zdrowia jak najwcześniej.

1 października to Ogólnopolski Dzień Profi-

laktyki Grypy, eksperci zwracają uwagę na to jak 

ważnym elementem profilaktyki są szczepienia. 

„Cieszę się, ze miałem możliwość się zaszczepić 

w tym ważnym dniu i liczę na to, że równocze-

śnie zachęciłem do tego innych. Korzystajmy 

z możliwości jakie mamy i zabezpieczmy siebie 

oraz naszych bliskich” – komentuje minister dr 

n. med. Paweł Grzesiowski, Główny Inspektor 

Sanitarny.

Czym grozi grypa?

Grypa sezonowa, poza podstawowymi obja-

wami typu kaszel, gorączka, dreszcze, bóle mięśni 

czy złe samopoczucie, może doprowadzić do 

poważnych powikłań oraz hospitalizacji. Do naj-

poważniejszych powikłań zaliczają się zapalenie 

płuc, mięśnia sercowego, czy opon mózgowych. 

W najgorszym wypadku zachorowanie może 

zakończyć się zgonem. Trzeba również zaznaczyć, 
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że na ciężki przebieg choroby i wymienione powi-

kłania najbardziej narażone są dzieci poniżej 

2 roku życia, dorośli w wieku 65 lat lub starsi, 

kobiety w ciąży oraz osoby przewlekle chore.

Kiedy jest najlepszy moment na szczepienie?

Odporność po zaszczepieniu się przeciw grypie 

powstaje zazwyczaj po ok. 2–3 tygodniach. Z tego 

względu najlepszym momentem na zaszczepienie 

się jest okres od września do listopada. Jeśli nie 

uda się wykonać szczepienia w tym przedziale 

czasowym, można je przyjąć w całym okresie 

zachorowań na grypę, czyli od listopada do końca 

marca. Jedno szczepienie zapewnia ochronę 

zwykle na cały sezon grypowy.

„Każde zaszczepienie to krok w stronę ochrony 

siebie i innych. Szczepionki są bezpieczne, a ryzyko 

poważnych powikłań z powodu grypy jest realne, 

zwłaszcza u osób starszych i z osłabionym ukła-

dem odpornościowym. Warto zrobić to jak naj-

szybciej, aby odporność zdążyła się wykreować. 

Mamy ponad 600 tys. osób zaszczepionych, to 

dobra informacja, ale liczba zaszczepionych osób 

jest niewystarczająca” – podkreśla prof. dr hab. 

n. med. Adam Antczak, przewodniczący Rady 

Naukowej Ogólnopolskiego Programu Zwalczania 

Chorób Infekcyjnych.

Światowa Organizacja Zdrowia (WHO) szacuje, 

że każdego roku na grypę choruje 10% dorosłej 

populacji i nawet 30% dzieci. W przypadku szcze-

pień przeciw grypie skuteczność u dzieci wynosi 

60–90%, w tym redukuje częstotliwość występo-

wania objawów grypopodobnych aż o 84%, a także 

redukuje zaostrzenia astmy o 20–41%.

Należy pamiętać, że szczepiąc się chronimy 

nie tylko siebie, ale również osoby z naszego 

otoczenia. Grypa jest chorobą wirusową i bardzo 

zakaźną. Szczepienie to inwestycja w zdrowie, nie 

tylko nasze ale również naszych bliskich. Nie tylko 

zmniejsza ryzyko zachorowania, ale również mini-

malizuje ryzyko wystąpienia ciężkich powikłań po 

przebyciu choroby.

Koadministracja szczepień

Koadministracja to jedoczesne podawanie kilku 

szczepionek podczas jednej wizyty. Liczne reko-

mendacje krajowe i międzynarodowe jednoznacz-

nie wskazują, że jest to bezpieczne i skuteczne. 

Eksperci zgodnie opiniują, że koadministracja 

jest korzystniejsza dla pacjenta niż opóźnienie 

realizacji programu szczepień. „Wykorzystanie 

jednej wizyty do podania kilku szczepionek zwięk-

sza szansę na terminowe zaszczepienie pacjenta 

przeciwko tym wszystkim chorobom, przeciwko 

którym powinien zostać zaszczepiony, co ma szcze-

gólne znaczenie w profilaktyce zakażeń układu 

oddechowego w populacji dorosłych” – podkreśla 

prof. Aneta Nitsch-Osuch, Kierownik Zakładu 

Medycyny Społecznej i Zdrowia Publicznego 

WUM, członkini Rady Naukowej Ogólnopolskiego 

Programu Zwalczania Chorób Infekcyjnych.

Różne szczepionki podawane na jednej wizycie 

powinny być wstrzykiwane oddzielnie i w różne 

miejsca anatomiczne lub w odległości minimum 

3 cm, tak by zminimalizować ryzyko nakładania 

się odczynów miejscowych.

Nowe możliwości usprawniające 
szczepienia

Istotną zmianą wprowadzoną w ostatnim 

czasie jest rozszerzenie uprawnień pracowni-

ków medycznych. Umożliwiono pielęgniarkom 

i położnym wystawienie recepty na wszystkie 

zalecane szczepionki dla osób dorosłych, w tym 

m.in. na szczepionkę przeciwko grypie, HPV czy 

też pneumokokom, przyczyniając się do pod-

niesienia poziomu wyszczepialności przeciwko 

chorobom zakaźnym w Polsce. Zgodnie z zapo-

wiedziami Ministerstwa Zdrowia w najbliższym 

sezonie zostanie wprowadzona recepta farmaceu-

tyczna na produkty immunologiczne, co będzie 

kolejnym krokiem do wykorzystania potencjału 

zasobów systemu zdrowia i zwiększenia wyszcze-

pialności. „Nowe przepisy znacząco zwiększają 

autonomię pielęgniarek i położnych, umożliwia-

jąc im wykonywanie bardziej zaawansowanych 

procedur medycznych i wykorzystujących ich 

potencjał w systemie szczepień. To posunięcie ma 

na celu skrócenie ścieżki pacjenta do profilaktyki 

i poszerzenia dostępu do szczepień” – podkreśla 

dr n. o zdr. Karolina Prasek, Dyrektor Działu Roz-

woju Pielęgniarstwa i Położnictwa, Medicover.
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mgr farm. Olga Sierpniowska, Aptekarz Polski

Braki płynów infuzyjnych:  
zgody na import interwencyjny  

dla ponad 20 hurtowni
Ministerstwo Zdrowia na bieżąco wydaje zgody na czasowe dopuszczenie 

do obrotu płynów infuzyjnych w ramach importu interwencyjnego – 
wynika z komunikatu resortu w odpowiedzi na sygnały z rynku dotyczące 
braku płynów do wlewów, potocznie zwanych „kroplówkami”. Podano 
także listę ponad 20 hurtowni, które otrzymały zgody na taki import.

Powodem problemów z dostępnością – głów-

nie soli fizjologicznej i płynów wieloelektrolito-

wych – mają być „zwiększone zapotrzebowanie 

na płyny infuzyjne w Polsce oraz w innych kra-

jach” oraz „brak możliwości zwiększenia pro-

dukcji tych leków z powodu wyczerpania się 

potencjału produkcyjnego wytwórców”. Według 

danych Departamentu Nadzoru Farmaceutycz-

nego jedną z przyczyn mogą być także „zmiany 

wielkości opakowań produktów leczniczych 

i wycofania z rynku opakowań pojedynczych 

danej objętości na rzecz opakowań zbiorczych”.

Oświadczenie wydał również GIF: „Główny Inspek-

torat Farmaceutyczny na bieżąco monitoruje 

dostępność płynów infuzyjnych. Z przeprowa-

dzonych analiz wynika, że w większości potrzeby 

placówek są zabezpieczone. Niedobory mogą 

dotyczyć tylko małych jednostek szpitalnych, 

hospicjów czy stacji ratownictwa medycznego, 

które zaopatrują się poza trybem zamówień 

publicznych, jednak te podmioty wspomagane 

są w ramach zakupu interwencyjnego”.

Pod apelem podpisało się 16 samorządów, 

w tym Naczelna Izba Aptekarska, reprezentująca 

farmaceutów odgrywających istotną rolę w ochro-

nie zdrowia publicznego.

„Zawody zaufania publicznego są jednym 

z filarów prawidłowego funkcjonowania państwa. 

Niestety, w ostatnich latach ich rola była deprecjo-

nowana, a możliwości realizacji konstytucyjnych 

i ustawowych zadań były ograniczane. Skutkowało 

to naruszeniami interesu publicznego, którego te 

samorządy są strażnikami.”

Zaapelowaliśmy do władz o przestrzeganie kon-

stytucyjnych norm wyrażonych w art. 17 Konstytu-

cji RP, zapewnienie realnego udziału w procesach 

Naczelna Izba Aptekarska

Apel o poszanowanie roli 
samorządów zawodowych 

w państwie prawa

Ogólnopolskie Porozumienie Samorządów Zawodów Zaufania Publicznego 
wystosowało apel do władz państwowych o uznanie i poszanowanie kluczowej 

roli samorządów zawodowych w procesie tworzenia i stosowania prawa.
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legislacyjnych oraz umożliwienie skutecznego 

sprawowania pieczy nad należytym wykonywa-

niem zawodów zaufania publicznego.

Podczas konferencji „Samorząd – relikt prze-

szłości czy podstawa przyszłości” podkreślano 

znaczenie współpracy między samorządami oraz 

ich rolę w zabezpieczaniu praw i interesów oby-

wateli. Zwrócono uwagę na konieczność aktyw-

nego udziału wszystkich członków w pracach 

samorządu, aby wspólnie wyznaczać kierunki 

rozwoju i działań na przyszłość.

Naczelna Izba Aptekarska w pełni solidaryzuje 

się z pozostałymi samorządami zawodów zaufania 

publicznego i podkreśla potrzebę wspólnego dzia-

łania na rzecz umocnienia pozycji samorządów 

w państwie prawa. Wierzymy, że tylko poprzez 

dialog i współpracę możemy skutecznie służyć 

społeczeństwu, gwarantując najwyższą jakość 

usług i ochronę zdrowia publicznego.

Naczelna Izba Aptekarska

Spotkanie Pharmaceutical Group 
of the European Union (PGEU)  

w Brukseli zakończone
Spotkanie Pharmaceutical Group of the European Union (PGEU), które 

odbyło się w Brukseli, dobiegło końca. Prezes Wielkopolskiej Okręgowej 
Izby Aptekarskiej, Mateusz Szamałek oraz wiceprezes Naczelnej Rady 
Aptekarskiej, dr Mikołaj Konstanty, mieli okazję wspólnie z liderami 

europejskiej farmacji dyskutować o przyszłości naszego zawodu.

Podczas obrad delegaci poruszyli kluczowe 

tematy wpływające na farmaceutów i zdrowie 

publiczne. Wśród nich znalazły się:

Nadzór nad bezpieczeństwem farmakotera- \

pii – omówiono najnowsze wytyczne i prak-

tyki mające na celu zwiększenie bezpieczeń-

stwa pacjentów.

Receptura apteczna – dyskutowano o roli  \

receptury w nowoczesnej aptece oraz jej 

znaczeniu dla indywidualizacji terapii.

Nowoczesne praktyki wydawania leków  \

– przedstawiono innowacyjne metody 

usprawniające proces wydawania i monito-

rowania leków.

Edukacja pacjentów – podkreślono znacze- \

nie informowania pacjentów w celu zwięk-

szenia skuteczności leczenia i przestrzegania 

zaleceń terapeutycznych.

Wyzwania związane z niedoborem kadry –  \

analizowano problemy związane z brakiem 

wykwalifikowanego personelu oraz strategie 

ich rozwiązania.

Najważniejszym tematem ostatniego dnia 

spotkania było wdrożenie Dyrektywy w sprawie 
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sfałszowanych produktów leczniczych. Dyskusje 

skupiały się na metodach jeszcze skuteczniejszej 

ochrony pacjentów oraz zapewnieniu integral-

ności łańcucha dostaw leków. Udział przed-

stawicieli polskiego samorządu aptekarskiego 

w spotkaniu Pharmaceutical Group of the Euro-

pean Union stanowi istotny krok w kierunku zacie-

śniania współpracy międzynarodowej i wymiany 

doświadczeń na rzecz podnoszenia jakości opieki 

farmaceutycznej.

Naczelna Izba Aptekarska

„Farmaceuci w erze sztucznej 
inteligencji – nowe wyzwania 
i szanse” uroczyste obchody 

ogólnopolskiego dnia farmaceuty
22 października farmaceuci z całej Polski zgromadzili się w Warszawie, aby 

wspólnie świętować Ogólnopolski Dzień Farmaceuty. Było to wyjątkowe wydarzenie, 
tym bardziej że po kilkuletniej przerwie mogli spotkać się na żywo. Uroczystość 
rozpoczęła się od powitania licznych gości, w tym przedstawicieli Ministerstwa 
Zdrowia, reprezentantów instytucji państwowych oraz partnerów branżowych.

Podczas pierwszej części uroczystości wręczono 

odznaczenia i medale zasłużonym farmaceutom. 

Odznaką Honorową za Zasługi dla Ochrony Zdro-

wia uhonorowano wybitnych przedstawicieli śro-

dowiska farmaceutycznego, a Medalem im. Prof. 

Bronisława Koskowskiego nagrodzono tych, którzy 

w szczególny sposób przyczynili się do rozwoju 

aptekarstwa polskiego. Był to moment pełen 

wzruszeń i dumy z osiągnięć całego środowiska.

Po oficjalnych obchodach uczestnicy mieli 

okazję wziąć udział w konferencji naukowej 

zatytułowanej „Sztuczna inteligencja i farmacja: 

trendy, wyzwania, perspektywy”. Dyskusje skupiły 

się na przyszłości zawodu farmaceuty w kontek-

ście dynamicznego rozwoju nowych technologii 

i sztucznej inteligencji.

Nowe role farmaceutów w systemie 
opieki zdrowotnej

Podczas konferencji środowisko farmaceu-

tyczne zastanawiało się nad tym, jak dostosować 

się do zachodzących zmian. Prezes Naczelnej 
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Rady Aptekarskiej, Marek Tomków, podkreślił 

konieczność adaptacji: „Nie możemy obrażać się 

na zmiany. Musimy je wykorzystać.”

Farmaceuci, jako grupa 37 tysięcy wykwalifi-

kowanych pracowników medycznych, zauważają, 

że ich tradycyjne role w wydawaniu leków są 

stopniowo zastępowane przez nowe technologie. 

Jednak zamiast postrzegać to jako zagrożenie, 

widzą w tym szansę na rozwój i rozszerzenie 

swoich kompetencji.

„Chcemy być traktowani jak partnerzy, którzy 

mogą odciążyć inne zawody medyczne. Warto dać 

nam szansę na rozwój – byśmy znaleźli swoje nowe 

miejsce w systemie opieki zdrowotnej” – zaznaczył 

prezes Tomków.

Apteka jako centrum opieki zdrowotnej

Wiele uwagi poświęcono rosnącej roli farmaceutów 

w systemie ochrony zdrowia. Szczególnie istotny oka-

zał się temat szczepień przeciwko COVID-19 i grypie.

Nasza reprezentacja na konferencji z okazji Dnia Aptekarza podczas prezentacji AI
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28 P R Z E G L ą D  F A R M A c E u T y c Z N y
czerwiec 2024 – grudzień 2024 29P R Z E G L ą D  F A R M A c E u T y c Z N y

czerwiec 2024 – grudzień 2024



Farmaceuci apelują o umożliwienie im pełniej-

szego wykorzystania swoich kompetencji, takich jak 

wystawianie refundowanych recept na szczepionki 

przeciw grypie czy refundacja usługi szczepienia 

przez NFZ. Obecna na konferencji wiceminister 

zdrowia, Urszula Demkow, zapewniła, że prace 

nad odpowiednimi zmianami ustawowymi są na 

finiszu. „Nie ma ochrony zdrowia bez farmaceu-

tów” – podkreśliła.

Technologia zmienia farmację

Rozwój sztucznej inteligencji i automatyza-

cji stawia przed farmaceutami nowe wyzwa-

nia. W Niemczech trwają prace nad przepisami 

pozwalającymi na funkcjonowanie aptek bez 

fizycznej obecności farmaceuty. „Dokonuje się 

epokowa zmiana” – przyznał Marek Tomków. 

„Zastąpienie farmaceuty przy okienku nie wydaje 

się trudne – wkrótce zrobią to roboty. Naszym 

zadaniem jest przesunięcie się bliżej pacjenta 

i świadczeń medycznych.”

Farmaceuci jako najbardziej dostępni profesjo-

naliści medyczni dla pacjentów, mogą odgrywać 

kluczową rolę w profilaktyce i opiece zdrowotnej. 

Chcą aktywnie uczestniczyć w świadczeniach 

medycznych, takich jak szczepienia, wykonywanie 

testów, pomiary parametrów zdrowotnych czy 

udział w programach profilaktycznych.

Przykład recepty farmaceutycznej na antykon-

cepcję awaryjną pokazuje, że farmaceuci mogą 

realnie pomagać pacjentom. „Nagle okazało się, że 

recepty te przestały być wystawiane przez recepto-

maty, a zaczęły być wypisywane przez farmaceutów 

w aptekach” – zauważył prezes Tomków.

Sztuczna inteligencja – wsparcie czy 
zagrożenie?

Podczas debaty poświęconej sztucznej inteli-

gencji eksperci zastanawiali się nad jej wpływem 

na zawód farmaceuty. Prof. Agnieszka Piwowar, 

prorektor Uniwersytetu Medycznego we Wrocławiu, 

stwierdziła jednoznacznie:

„AI nie zastąpi lekarzy i farmaceutów, ale 

zastąpi tych, którzy nie będą umieli lub chcieli 

z niej korzystać.”

Sztuczna inteligencja już teraz wspomaga 

zarządzanie szpitalami, zaopatrzenie w leki oraz 

kontroluje prawidłowość terapii, sugerując ewen-

tualne błędy do sprawdzenia. Jednak brak odpo-

wiednich regulacji prawnych budzi obawy.

„Największe emocje budzi to, że regulacje 

prawne nie nadążają za postępem technologicz-

nym” – przyznała prof. Piwowar. „Musimy stworzyć 

nowe przepisy, które będą obejmować również 

praktykę aptekarską.”

Mgr Karolina Tądel, doktorantka Uniwersytetu 

Medycznego we Wrocławiu, zwróciła uwagę na 

pozytywne aspekty AI:

„Sztuczna inteligencja doskonale wspomaga 

personel medyczny, kontroluje błędy w terapii, 

przyspiesza opisy medyczne, przypomina pacjen-

tom o przyjmowaniu leków.”

Dodała również, że chatboty w komunikacji 

z pacjentami mogą być cennym narzędziem:

„Są cierpliwsze, bardziej wytrzymałe i dostępne 

24 godziny na dobę. Pacjenci wysoko je ocenili.”

Przyszłość należy do odważnych

Młode pokolenie farmaceutów nie boi się 

nowych technologii. Badania wskazują, że aż 42% 

młodych pracowników medycznych chce pracować 

w placówkach wdrażających innowacyjne rozwią-

zania, w tym sztuczną inteligencję. To oni mogą 

stać się pionierami zmian w farmacji.

Niemniej jednak, Centrum e-Zdrowia ustaliło, 

że obecnie tylko kilka procent szpitali i gabinetów 

w Polsce korzysta z AI. To oznacza, że droga do 

pełnej digitalizacji i automatyzacji medycyny 

w Polsce dopiero się rozpoczyna.

Eksperci byli zgodni: w erze sztucznej 

inteligencji farmaceuci nie znikną, ale będą 

musieli się dostosować. Prezes Marek Tomków 

podsumował:

„Musimy być podmiotami, które udzielają 

świadczeń medycznych. Nie możemy się bać. Jeśli 

tego nie zrobimy, przegapimy szansę.”

Zachęcamy wszystkich farmaceutów do aktyw-

nego udziału w procesie zmian i doskonalenia 

swoich kompetencji w obszarze nowych techno-

logii. Wspólnie możemy kształtować przyszłość 

naszego zawodu i systemu opieki zdrowotnej 

w Polsce.
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Naczelna Izba Aptekarska

Nabór farmaceutów  
na kurs oficerski  

w Akademii Marynarki Wojennej
Departament Wojskowej Służby Zdrowia informuje o naborze farmaceutów 
do pełnienia zawodowej służby wojskowej. Zgodnie z decyzją Nr 101/MON 
Ministra Obrony Narodowej z dnia 29 sierpnia 2024 r. w sprawie naboru 

do uczelni wojskowych na kurs oficerski w 2025 r., przewidziano 
10 miejsc dla farmaceutów w korpusie osobowym medycznym.

Procedura aplikacyjna:

Osoby niebędące żołnierzami zawodowymi, ubiegające się o przyjęcie na kurs oficerski, składają 

wniosek do Szefa Wojskowego Centrum Rekrutacji o powołanie do dobrowolnej zasadniczej służby 

wojskowej pełnionej w trakcie kształcenia.

Wymagane dokumenty:

Dyplom ukończenia studiów magisterskich. \

Oświadczenie o nieprowadzeniu przeciwko osobie zainteresowanej postępowania karnego. \

Potwierdzenie dokonania opłaty z tytułu egzaminu wstępnego. \

Inne dokumenty potwierdzające posiadane kwalifikacje lub umiejętności. \

Kwestionariusz osobowy. \

Kserokopia świadectwa znajomości języka angielskiego wg STANAG 6001 (jeśli dotyczy). \

Termin składania dokumentów: do 10 lutego 2025 r.

Kurs oficerski trwa 3 miesiące i odbywa się w Akademii Marynarki Wojennej im. Bohaterów 

Westerplatte w Gdyni.

Więcej informacji:

Szczegółowe informacje dostępne są na stronie internetowej Akademii Marynarki Wojennej:

https://www.amw.gdynia.pl/index.php/kandydat/kursy-oficerskie

Zachęcamy wszystkich zainteresowanych farmaceutów do skorzystania z tej wyjątkowej okazji do 

rozwoju zawodowego i służby na rzecz kraju.
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Naczelna Izba Aptekarska

Apel do kierowników aptek 
szpitalnych w sprawie raportowania 

braków płynów infuzyjnych 
w systemie ZSMOPL

Sebastian Sobski

EAHP BOOST

Apelujemy do kierowników aptek szpitalnych 

o każdorazowe raportowanie w ZSMOPL:

braku realizacji zamówienia przez hurtow- \

nię farmaceutyczną,

niepełnej realizacji zamówienia przez hur- \

townię farmaceutyczną.

Analiza zgłoszeń braków dostaw płynów 

infuzyjnych do aptek szpitalnych w ZSMOPL może 

przyczynić się do zmniejszenia skali problemów 

związanych z dostępnością tego asortymentu 

dla podmiotów leczniczych. Przypominamy 

jednocześnie, że obowiązek codziennego rapor-

towania do  Zintegrowanego Systemu Monitoro-

wania Obrotu Produktami Leczniczymi, w tym 

niezrealizowanych zamówień, jest ustawowym 

obowiązkiem kierownika apteki.

Od blisko roku farmaceuci szpitalni zgłaszają poważne problemy 
z zaopatrzeniem podmiotów leczniczych w płyny infuzyjne. Pełna 
ocena braku dostępności poszczególnych płynów infuzyjnych jest 

możliwa jedynie na podstawie danych z systemu ZSMOPL.

Europejskie Stowarzyszenie Farmaceutów 

Szpitalnych jest organizacją powstałą w 1972 roku, 

której celem jest ciągły rozwój farmacji szpitalnej, 

rozumiany przez podnoszenie jakości świadczo-

nych w Szpitalach usług, edukacja farmaceutów 

szpitalnych  oraz poprawa pozycji zawodowej 

farmaceutów szpitalnych funkcjonujących w sys-

temach opieki zdrowotnej krajów czlonkowskich 

EAHP.

W dniach 27-28 września 2024 roku odbyło się 

pierwsze spotkanie z nowego cyklu EAHP Boost 

pod tytułem  Humanizing the high-tech pharmacy 

poświęcone najnowszym technologiom mającym 

zastosowanie w farmacji szpitalnej. Miejscem 

spotkania był Pałac Kongresowy zlokalizowany 

w bezpośrednim sąsiedztwie serca Florencji.  

Z hotelu do centrum dostawałem się bez pro-

blemu tramwajem, który zatrzymywał się  przy 

dworcu kolejowym. Dworzec kolejowy oddalony 

W dniach 27–28 września 2024 roku w przepięknej Florencji odbyła się 
konferencja pod tytułem Humanizing the high-tech pharmacy, której 

organizatorem było Europejskie Stowarzyszenie Farmaceutów Szpitalnych. 

o 5 minut spacerem od Centrum Kongresowego 

tętnił nieustannie życiem podobnie jak okoliczne 

uliczki prowadzące nad rzekę Arno i ku najpięk-

niejszym zabytków tego urokliwego miasta. Budy-

nek, w którym odbywała się konferencja witał 

uczestników ogromnym logo EAHP. Po rejestracji 

i odebraniu materiałów konferencyjnych można 

było udać się do części wystawowej konferencji, 

ale o niej później. Sama konferencja, jak już 

wspomniałem, była dedykowana najnowszym 

technologiom w farmacji szpitalnej w dwóch 

obszarach. Pierwszym z nich była automatyzacja 

rekonstytucji i produkcji leków, drugim opieka 

farmaceutyczna oraz usługi farmaceutyczne przy 

łóżku pacjenta. 

Konferencja została otwarta przez Prezydenta 

EAHP Nenada Milijkovica, a pierwszym prelegen-

tem był profesor Hugo van der Kuy, który w swojej 

prezentacji pokazał perspektywy sektora usług 
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medycznych w Europie w najbliższych latach. 

Na podstawie danych z krajów Unii Europejskiej 

wykazał, że w związku ze starzejącym się społe-

czeństwem muszą wzrosnąć nakłady na służbę 

zdrowia, ale musi również wzrosnąć ilość perso-

nelu medycznego zatrudniona w sektorze ochrony 

zdrowia. Alternatywą dla wzrostu zatrudnienia jest 

automatyzacja i robotyzacja procesów, co powoli 

się dzieje w szpitalach i aptekach szpitalnych.

Kolejnym wykładowcą był Dr. Andre Rieutord 

kierownik Apteki Szpitalnej w Gustave Roussy 

Cancer Campus w Paryżu, który opowiadał o wyko-

rzystaniu robotów do przygotowywania leków 

cytotoksycznych. Bardzo ciekawą częścią jego 

wystąpienia był wykres pokazujący wzrost ilości 

leków cytotoksycznych wykonywanych w Aptece 

Szpitalnej oraz rosnący udział produkcji z wyko-

rzystaniem robotów w całości produkcji. Na pod-

stawie swoich doświadczeń opowiadał o procesie 

wdrożenia robota do pracy w Aptece, o dostoso-

waniu pracy Apteki do możliwości robota, oraz  

o nauczeniu się maksymalnego wykorzystania jego 

możliwości. Co ważne prowadzący podkreślał, że 

kluczem do maksymalnego wykorzystania robota 

jest zmiana podejścia do produkcji z tej zoriento-

wanej na pacjenta na zorientowaną na lek. O co 

chodzi? O grupowanie leków i produkowanie 

jak największej ilości dawek zawierających tę 

samą substancję czynną i dopiero po ukończe-

niu pierwszej rozpoczęciu produkcji kolejnej. 

Taka produkcja pozwala zaoszczędzić czas oraz 

materiały wykorzystywane do produkcji. W Polsce 

też tak robimy.

Popołudniowa część konferencji miała charak-

ter warsztatowy. Tego dnia motywem przewodnim 

warsztatów była automatyzacja rekonstytucji 

i produkcji leków. Samych warsztatów było pięć 

i były to krótkie kilkunastominutowe spotkania 

w niewielkich grupach mające charakter „burzy 

mózgów”. Zarówno czas warsztatu jak i jego forma 

były niezwykle wymagające. Rolą uczestników 

było znalezienie plusów i minusów wdrożenia 

poszczególnych rozwiązań do codziennej praktyki 

w Aptece Szpitalnej. Tematami poszczególnych 

warsztatów były:

Roboty do produkcji leków cytotoksycznych \

Roboty do przygotowywania żywienia poza- \

jelitowego (pompy i mieszalniki)

Roboty do produkcji seryjnej leków  \

w strzykawkach

Drukowanie leków 2D/3D \

Systemy Unit-Dose \

Nie ukrywam, że o ile o robotach do pro-

dukcji leków czy o systemach Unit-Dose mówi 

się w Polsce już od lat a pierwsze wdrożenia już 

mamy za sobą o tyle drukowanie leków 2D/3d 

było dla mnie absolutną nowością. No bo jak 

drukować leki? Okazuje się, że takie rzeczy już 

się w Europie dzieją. Testowane są  drukarki do 

leków, zwłaszcza  dla pacjentów pediatrycznych. 

Takie rozwiązanie pozwala przygotować nie tylko 

wystandaryzowaną dawkę, ale również postać 

o określonych parametrach fizyko-chemicznych. 

Możemy wydrukować lek o wymaganym kształcie, 

postaci, rozmiarze czy czasie lub miejscu uwal-

niania. W ciągu najbliższych kilku lat drukarki 

do leków przestaną być kosztowną ciekawostką 

a mogą stać się kolejnym narzędziem w pracy 

farmaceuty szpitalnego. 

Burze mózgów podczas warsztatów były bar-

dzo twórcze, gdyż nasze „stoliki” były bardzo 

międzynarodowe i mieliśmy zderzenie spojrzeń 

i doświadczeń farmaceutów z całej Europy. 

Z każdego warsztatu sporządzana była lista za 

i przeciw konkretnemu rozwiązaniu a zebrane 

argumenty zostały zaprezentowane podczas 

wykładu zamykającego konferencję. Warsztaty 

były ostatnim punktem pierwszego dnia kon-

ferencji, ale jak już wspomniałem była również 

część ekspozycyjna . Na dwóch dużych salach 

prezentowało swoje produkty kilkadziesiąt firm, 

zarówno tych operujących na polskim rynku, 

jak i takich, które jeszcze w Polsce nie zaistniały. 

Mnogość różnych rozwiązań była imponująca 

i długo by je wszystkie wymieniać. Można było 

zobaczyć roboty produkcyjne, mieszalniki do 

żywienia pozajelitowego, pompy i repeatery do 

napełniania pustych opakowań, automatyczne 

szafy magazynowe, systemy do magazynowania 

płynów i wyrobów medycznych, kilka rodzajów 

systemów zamkniętych do produkcji leków cyto-

toksycznych, kilka programów do zarządzania 

magazynem, produkcją i wiele innych. Aż miło 

było popatrzeć jak wygląda najbliższa przyszłość 

aptek szpitalnych, również polskich. Bo czemu 

miałoby być inaczej?

Ale nie samą konferencją człowiek żyje, zwłasz-

cza w takim mieście jak Florencja. Jak już pisałem 

Centrum Kongresowe znajduje się w bezpośrednim 

sąsiedztwie zabytkowej, przepięknej części mia-

sta. Po zakończeniu pierwszego dnia konferencji 

ruszyłem zwiedzać. Byłem już we Florencji, ale 

wieki temu , więc z przyjemnością zanurzyłem się 

w wieczornym rytmie życia Starego Miasta. Kto był 
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ten wie, a kto nie był, temu polecam zwiedzanie 

Florencji wieczorem.  Urokliwe uliczki prowadzące 

w kierunku rzeki wypełnione są mieszkańcami 

i turystami a w restauracjach i barach próżno 

szukać wolnego stolika. Wszędzie słychać gwar, 

czuć zapachy kuchni włoskiej, a zachodzące słońce 

dodatkowo potęguje wrażenia. Pięknie oświetlone 

arcydzieła architektury takie jak Katedra Santa 

Maria Del Fiore, Palazzo Vecchio czy Galeria Uffizi 

robią imponujące wrażenie. Dużo by pisać bo 

zabytki Florencji to materiał na osobny artykuł, 

a raczej książkę. Spacer po Moście Złotników, 

lampka wina w bocznej uliczce i czas wracać 

do hotelu.

Dzień drugi konferencji rozpoczął się bardzo 

ciekawym wykładem Doktora Benedicta Moratha, 

który jest farmaceutą szpitalnym w Szpitalu Uni-

wersyteckim w Heidelbergu.  Wykład poświęcony 

był zastosowaniu sztucznej inteligencji w diagno-

styce i w farmacji klinicznej.  Sztuczna inteligencja 

jest technologią, która cały czas się rozwija, co 

mogliśmy zobaczyć na licznych przykładach. 

Kolejne wersje oprogramowania na zadane pyta-

nie kliniczne udzielają coraz bardziej precyzyjnych 

odpowiedzi i kwestią czasu jest wdrożenie jej do 

codziennej praktyki w systemach ochrony zdrowia. 

Oczywiście pozostaje kwestia walidacji, certyfika-

cji i odpowiedzialności za uzyskane wyniki, ale 

wygląda to bardzo obiecująco. Ta technologia 

może być bardzo dużym wsparciem także dla 

farmaceuty klinicznego. 

Kolejnym punktem programu była debata 

poświęcona wdrożeniu nowych technologii 

w aptekach szpitalnych. W debacie wzięli udział 

przedstawiciele farmaceutów szpitalnych oraz 

dostawcy rozwiązań. Głównym problemem jaki 

był zgłaszany przez farmaceutów jest „pięta Achil-

lesowa” wszystkich wdrożeń, także w Polsce, czyli 

integracja systemów informatycznych. Nie jest 

to problem, który obserwujemy tylko w polskich 

szpitalach, ale zmaga się z nim cała Europa. 

Zaproponowano powołanie zespołu złożonego 

z farmaceutów mających doświadczenie we wdra-

żaniu nowych technologii oraz dostawców sprzętu 

i oprogramowania. Zespół pracujący w ramach 

EAHP miałby za zadanie wypracowanie rozwią-

zania pozwalającego na łatwiejszą integrację 

i wymianę danych pomiędzy systemami.

Podczas godzinnej przerwy kawowej zaliczy-

łem krótki spacer na Piazza di Santa Maria Novella 

kilka minut spacerem od Centrum Kongresowego. 

Espresso z croissantem w knajpce z widokiem na 

pobliską Bazylikę smakowało wybornie. 

Po przerwie kawowej rozpoczęła się kolejna 

sesja warsztatowa. Konwencja była taka sama 

jak dzień wcześniej czyli „burza mózgów” 

i szukanie plusów i minusów wybranych rozwią-

zań. Tym razem pracowaliśmy nad następującymi 

tematami:

Pacjent scentralizowany \

Szafy lekowe \

Skanowanie kodów kreskowych przy łóżku  \

pacjenta

Sztuczna inteligencja w informacji o leku \

Systemy wspomagające proces decyzyjny  \

i zamknięta pętla dystrybucji leków 

w szpitalu

Kolejnym punktem programu po zakończeniu 

sesji warsztatowej była prezentacja wyników 

poszczególnych warsztatów. Na tapet został wzięty 

każdy temat i prowadzący sesję omawiał uzyskane 

wyniki. Wspólnym mianownikiem wszystkich 

warsztatów była konkluzja, że farmaceuci w Euro-

pie są zainteresowani robotyzacją, automatyzacją 

i digitalizacją naszej pracy. Wśród argumentów 

przeciw pojawiał się ten, że roboty odbiorą nam 

miejsca pracy, natomiast argumentem za wdro-

żeniem nowych technologii było uwolnienie far-

maceutów od pracy manualnej i wykorzystanie 

wiedzy fachowej w obszarze farmacji klinicznej. 

I wydaje się, że to właśnie taki będzie kierunek 

zmian w aptekach szpitalnych, także w Polsce.  

Konferencja zakończyła się wykładem podsumo-

wującym wygłoszonym przez Panią doktor Isabelle 

Francois i był zatytułowany „ Cyfrowa przyszłość 

opieki zdrowotnej” co samo w sobie jest najlep-

szym podsumowaniem konferencji. 

Podsumowując, konferencja EAHP BOOST 

była niezwykłym wydarzeniem. Nigdy wcześniej 

nie trafiłem na tak skondensowaną dawkę wie-

dzy w temacie nowych technologii w farmacji. 

Nie ukrywam, że sam dostrzegałem koniecz-

ność automatyzacji i robotyzacji naszej pracy 

w aptekach szpitalnych, a EAHP BOOST tylko mnie 

w tym utwierdził. Rozwiązań jest bardzo dużo 

i dla mniejszych aptek i dla tych największych. 

Każdy znajdzie coś da siebie. Nowe technologie 

to przyszłość farmacji szpitalnej, trzeba je tylko 

umiejętnie wdrażać. 

Roboty do roboty a farmaceuci na oddziały.
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Lizbona powitała mnie, ku mojemu ogrom-

nemu zaskoczeniu, mżawką. I ta mżawka towa-

rzyszyła mi praktycznie przez cały mój pobyt 

w Lizbonie. Konferencja odbywała się w Centrum 

Kongresowym zlokalizowanym w bliskim sąsiedz-

twie rzeki Tag, Z brzegu rzeki można dostrzec 

majestatyczny most 25 kwietnia łączący lizbońską 

dzielnicę Alcantara z miastem Almada na połu-

dniowym brzegu rzeki. Skojarzenia z mostem 

Golden Gate w San Francisco nasuwają się od razu. 

Do Centrum Kongresowego bardzo łatwo można 

było się dostać z centrum miasta tramwajem, ale 

o tramwajach lizbońskich za chwilę.

Sebastian Sobski

ECOP 6
W dniach 2-4 listopada w Lizbonie odbyła się konferencja ECOP 6 czyli Europejska 

Konferencja Farmacji Onkologicznej.  ECOP jest najważniejszym wydarzeniem 
w kalendarzu dla farmaceutów zajmujących się farmacją onkologiczną w Europie. 

Konferencja ma charakter cykliczny a jej poprzednia edycja odbyła się w 2022 roku 
w Hamburgu. Tym razem oprócz uczestników z Europy obecna była bardzo duża 
reprezentacja farmaceutów z innych kontynentów. Europejskie Stowarzyszenie 
Farmaceutów Onkologicznych (ESOP) będące organizatorem tego wydarzenia od 

początku swego istnienia zrzesza farmaceutów z całej Europy a w ostatnich latach 
rozszerza zasięg terytorialny swojego działania na praktycznie cały świat.

Konferencja rozpoczęła się warsztatem na 

temat bezpiecznego obchodzenia się z lekami 

onkologicznymi. I od razu pierwszy polski akcent. 

Warsztaty były prowadzone przez Panią dok-

tor Ewelinę Korczowską, farmaceutkę szpitalną 

z Poznania, której towarzyszył Prezydent ESOP 

Klaus Meier.  Po zakończeniu warsztatów odbyło 

się oficjalne otwarcie konferencji, przedstawienie 

programu i wystąpienia zaproszonych gości. 

Program konferencji był tak obszerny, że w tym 

samym czasie na ogół odbywały się dwa a cza-

sami nawet trzy wydarzenia i dlatego nie dało 

się wziąć udziału we wszystkim. Trzeba było 

opracować indywidualny plan uczestnictwa. Ja 

na początek udałem się na warsztaty dotyczące 

wdrażania monitorowania stężenia leku (TDM) 

w onkologii. 

Przez cały czas trwania konferencji trwała 

wystawa plakatów, które miały wspólny tytuł, 

a mianowicie „Mój dzień z farmacją onkologiczną”. 

Wśród kilkudziesięciu był również ten z Polski 

przygotowany przez nasze koleżanki z Krakowa 

Anitę Molendę i Teresę Pociechę.

Po przerwie udałem się na sympozjum doty-

czące leków doustnych i poprawy przestrzegania 

zaleceń przez pacjenta.  Prowadzący pokazywali 

na przykładach swoich ośrodków problemy pod-

czas prowadzenia doustnymi lekami przeciwnowo-

tworowymi, brak współpracy lub niepełną współ-

pracę ze strony pacjentów oraz zaprezentowali 

narzędzie, które wykorzystują aby tę współpracę 

poprawić.  Temat jest bardzo aktualny również 

w polskich aptekach szpitalnych, w których wyda-

wane są takie leki.

Kolejnym punktem mojego rozkładu dnia 

pierwszego była sesja poświęcona doniesieniom 

ze świata podczas której farmaceuci z Pakistanu, 

Algierii, Chile i Kongo opowiedzieli uczestnikom 

jak wygląda farmacja onkologiczna w ich krajach. 

Takie spotkania są niesamowicie rozwijające i dają 

nowe spojrzenie na wydawałoby się oczywiste 

sprawy. Co kraj to obyczaj.

Po przerwie obiadowej odbyło się sympozjum 

poświęcone produkcji CAR-T w szpitalach. Sesji 

przewodniczyła Mirjam Crul ze szpitala uniwer-

syteckiego w Amsterdamie a prelegenci dzieli 

się z nami swoimi doświadczeniami w pracy z tą 

innowacyjną grupą leków .

Na tym zakończył się dla mnie pierwszy dzień 

konferencji. Korzystając z czasu wolnego posta-

nowiłem zwiedzić centrum Lizbony. Najlepszym 

środkiem komunikacji do tego jest lizboński 

tramwaj.  W mieście funkcjonuje sześć linii tram-

wajowych, z których jedna 15E jest obsługiwana 

przez nowoczesne, niskopodłogowe składy, 

natomiast na pozostałych pięciu jeżdżą znane 

z pocztówek charakterystyczne żółte tramwaje 

„Remodelado”. Najbardziej znaną linią tram-

wajową jest 28E prowadząca malowniczą trasą 

przez Centrum miasta i piękną dzielnicę Alfama. 
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Przejażdżka takim tramwajem sama w sobie jest 

niezwykłym przeżyciem. Rozklekotane tramwaje, 

wykończone w środku drewnem toczą się z hała-

sem po wąskich lizbońskich uliczkach. Na trasie 

zdarzają się odcinki jednotorowe, gdzie tramwaje 

muszą przepuszczać te nadjeżdżające z przeciwka.  

Wspinaczka tramwajem wąskimi lizbońskimi ulicz-

kami jest niezwykłym przeżyciem. Po pokonaniu 

całej trasy postanowiłem zakosztować lokalnych 

przysmaków. Na Rua Augusta w centrum miasta 

trafiłem do niewielkiej knajpki serwującej Portugal 

Experience czyli zestaw składający się z krokieta 

z dorsza i kieliszka porto. Krokiet kształtem bardzo 

przypominało kotlet de volaille. W środku zawie-

rał roztopiony ser a całość była zapanierowana 

i usmażona w głębokim tłuszczu. Było przepyszne. 

Do tego kieliszek porto, a całość została podana 

na efektownej podstawce nakładanej na kciuk.  

Drewniana podstawka i pamiątkowy kieliszek, 

jak się okazało, były w cenie posiłku i przyleciały 

ze mną do Polski.

Drugi dzień konferencji rozpoczął się przemi-

łym gdańskim akcentem, gdyż pierwszy wykład 

poprowadziła Pani profesor dr hab. Elżbieta 

Senkus-Konefka z Centrum Leczenia Chorób Piersi 

w Uniwersyteckim Centrum Klinicznym w Gdań-

sku. Wykład Pani Profesor poświęcony był rakowi 

piersi i metodom jego leczenia i był doskonałą 

pigułką podsumowującą aktualną wiedzę na 

temat tej choroby.

Dzień był wypełniony ciekawymi sympozjami, 

warsztatami i wykładami. I znowu jak dzień wcze-

śniej trzeba było się na coś zdecydować. Wybrałem 

warsztaty poświęcone pracy w zespołach multidy-

scyplinarnych w onkologii, gdzie podkreślano rolę 

farmaceuty klinicznego,  a następnie sympozjum 

poświęcone stosowaniu izolatorów w pracowniach 

leków cytotoksycznych. Po przerwie na lunch 

udało mi się dostać na chyba najbardziej oble-

gane warsztaty tej konferencji i wcale nie byłem 

zdziwiony. Warsztaty pod tytułem „Lek roślinny 

a zachowanie pacjenta onkologicznego: aspekty 

farmakologiczne i psychologiczne” prowadzone 

były przez farmaceutów z Algierii, Zimbabwe 

i Tajlandii. Dyskusja toczyła się wokół leków zio-

łowych, które stosowali pacjenci w trakcie terapii 

przeciwnowotworowej i zagrożeń jakie interakcje 

z lekami ziołowymi mogą powodować. Ponadto 

prelegenci zwrócili uwagę, na niebezpieczeństwo 

wynikające z rezygnacji pacjentów z leczenia 

onkologicznego i korzystanie z metod medycyny 

alternatywnej. Na zakończenie warsztatu spośród 

uczestników wybrani zostali dwaj ochotnicy, 

którzy wcielili się w rolę farmaceuty i pacjenta 

i zaprezentowana została rozmowa na tematy 

omówione podczas warsztatów. Było to bardzo 

ciekawe doświadczenie pokazujące jak duża jest 

rola farmaceuty klinicznego w procesie leczenia 

pacjenta.

Na tym zakończył się dzień drugi konferencji. 

Lokalizacja Centru Kongresowego stwarzała ide-

alną okazję do odwiedzenia pobliskiej dzielnicy 

Belem.  Dziesięć minut tramwajem lub dwadzie-

ścia spacerem dzieliło mnie od Klasztoru Hieroni-

mitów, Wieży Belem i Pomnika Odkrywców. Wieża 

Belem to chyba najbardziej charakterystyczna 

atrakcja Lizbony. Zbudowana u ujścia Tagu do 

Atlantyku przez lata strzegła lizbońskiego portu. 

Pomnik Odkrywców poświęcony jest portugalskim 

podróżnikom, odkrywcom „Nowego Świata”. 

Wznosi się na wysokość 52 metrów a z jego szczytu 

roztacza się piękna panorama na ujście rzeki, 

most 25 kwietnia i Klasztor Hieronimitów. Budowa 

klasztoru rozpoczęła się w roku 1502 jako wotum 

dziękczynne za udaną podróż Vasco da Gamy 

do Indii a zakończyła się w 1551. Do roku 1834 

klasztor był w posiadaniu zakonu św. Hieronima 

i stąd wzięła się jego nazwa.

Dzień trzeci, ostatni konferencji ECOP 6 roz-

począł się omówieniem sesji plakatowej oraz 

nadesłanych abstraktów. Plakaty można było 

oglądać w osobnej sali przez cały czas trwania 

konferencji ,natomiast abstrakty były udostęp-

nione w formie elektronicznej na wyświetla-

czach stojących w lobby.  Każdy z uczestników 

mógł zapoznać się z nadesłanymi materiałami, 

wyfiltrować interesujący temat, autora, bądź kraj 

pochodzenia publikacji.  Abstrakty podzielone były 

na kilkanaście kategorii, każdy mógł znaleźć coś 

ciekawego dla siebie. 

Kolejne punkty programu to bardzo ciekawe 

warsztaty dotyczące wykorzystania farmakoge-

netyki w pracy farmaceuty onkologicznego oraz 

sympozjum poświęcone badaniom klinicznym 

w onkologii. Konferencja zakończyła się spotka-

niem podsumowującym i wręczeniem nagród dla 

autora najlepszego plakatu. Na koniec kilka wspól-

nych zdjęć i pora ruszać do Polski. Tramwaj do 

centrum, metro na lotnisko, kilka godzin w samo-

locie i ECOP 6 staje się kolejnym niezapomnianym 

wspomnieniem. Do zobaczenia na ECOP 7.
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Zostało upamiętnione miejsce, które przez tak 

długi czas służyło miejscowej społeczności.

To wyjątkowe miejsce, w którym pacjenci 

otrzymywali nie tylko leki, poradę, ale i znajdowali 

otuchę płynącą z serca.

Otwarcie Izby Pamięci  
po Aptece „Herba”  

im. Jadwigi Knapińskiej  
w Nowej Karczmie

W dniu 31 sierpnia 2024 r. odbyła się uroczystość otwarcia Izby pamięci po 
Aptece „Herba” im. Jadwigi Knapińskiej w Nowej Karczmie przy siedzibie 
dawnej Apteki „Herba”, w budynku dawnego Ośrodka Zdrowia obecnie 

„Diagnosis”. Na tej uroczystości Gdańską Okręgowa Izbę Aptekarską 
reprezentował Prezes GORA mgr farm. Michał Pietrzykowski.

Dzięki utworzeniu Izby Pamięci uda się zacho-

wać te wspomnienia, przekazać je młodszym 

adeptom farmacji, a także miejsce to będzie służyć 

jako źródło inspiracji i refleksji dla wszystkich 

odwiedzających.

Mgr farm Jadwiga Knapińska i Prezes GORA mgr Michał Pietrzykowski

Z życIA GOIAZ życIA GOIA
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Protokół z posiedzenia Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej  
w dniu 12 marca 2024 roku

Rada radzi

1. Powitanie i zatwierdzenie porządku obrad.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski powitał 

Przewodniczącego Okręgowego Sądu 

Aptekarskiego Pana mgr. farm. Michała 

Marcinkowskiego oraz wszystkich obecnych 

członków Rady. Przedstawił porządek obrad, 

który został zatwierdzony jednogłośnie.

2. Przyjęcie protokołu z 9.01.2024 r.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

propozycję protokołu z 9.01.2024 r., która 

została przyjęta jednogłośnie przez człon-

ków GORA.

3. Składki członkowskie.

 Dr n. med. Natalia Wrzosek przedstawiła 

sześć umotywowanych próśb o rozłożenie 

spłaty zaległych składek członkowskich na 

raty. Prośby zostały rozpatrzone pozytywnie 

jednogłośnie.

4. Przedłużenie okresu ciągłego szkolenia 

farmaceutów.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

jeden umotywowany wniosek dotyczący 

przedłużenia okresu ciągłego szkolenia 

farmaceutów o jeden rok. Wniosek został 

rozpatrzony pozytywnie jednogłośnie.

5. Opiniowanie kierowników aptek ogólno-

dostępnych i działu farmacji szpitalnej.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła osiem 

wniosków o zaopiniowanie zmian na stano-

wisku kierownika apteki ogólnodostępnej 

oraz jeden wniosek o zaopiniowanie 

zmiany na stanowisku kierownika działu 

farmacji szpitalnej. Wnioski rozpatrzono 

pozytywnie jednogłośnie.

6. Wpis do rejestru farmaceutów.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła 

wniosek o wpis nowego członka do reje-

stru farmaceutów GORA. Wniosek został 

rozpatrzony pozytywnie jednogłośnie.

7. Potwierdzenie zrzeczenia się prawa 

wykonywania zawodu farmaceuty.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła 

wniosek dotyczący zrzeczenia się prawa 

wykonywania zawodu farmaceuty. 

Wniosek został przyjęty jednogłośnie.

8. Podjecie uchwał w sprawie wszczęcia 

postępowania w sprawie wykreślenia 

z listy członków Gdańskiej Okręgowej 

Izby Aptekarskiej.

 Dr n. med. Natalia Wrzosek wraz 

z mgr. farm. Michałem Pietrzykowskim 

przedstawili i objaśnili obecnym proce-

dury związane z postępowaniem doty-

czącym wykreślenia z listy członków OIA 

z tytułu nieopłaconych składek za okres 

dłuższy niż 24 miesiące. Nastepnie dr n. 

med. Natalia Wrzosek omówiła każdy 

z przedstawionych wniosków. Członkowie 

GORA zatwierdzili jednogłośnie każdy 

z przedstawionych wniosków w trybie 

uchwały.

9. Podjęcie uchwał w sprawie wykreślenia 

z listy członków Gdańskiej Okręgowej Izby 

Aptekarskiej.

 Dr n. med. Natalia Wrzosek przedstawiła 

i szczegółowo omówiła dwa wnioski doty-

czące wykreślenia z listy członków Gdańskiej 

Okręgowej Izby Aptekarskiej. Wnioski zostały 

przyjęte jednogłośnie w trybie uchwał.

10. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia 

składów komisji działających przy Gdań-

skiej Okręgowej Radzie Aptekarskiej.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił  

obecnym składy poszczególnych Komisji, 

zaproponowane przez ich Przewodni-

czących. Członkowie GORA jednogłośnie 

przyjęli uchwałę nr 1479 w sprawie ustalenia 

składów Komisji działających przy Gdańskiej 

Okręgowej Radzie Aptekarskiej.

11. Sprawy bieżące, wolne wnioski.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski poinformo-

wał obecnych, iż w dniach 19-21.04.2024 

w Łęczycy odbędą się X Mistrzostwa 

Polski Okręgowych Izb Aptekarskich w Piłce 

Halowej i przedstawił propozycję uchwały 

w sprawie dofinansowania uczestnictwa 

reprezentacji Gdańskiej Okręgowej Izby 

Aptekarskiej w tych Mistrzostwach. Podjęto 

uchwałę nr 1480 jednogłośnie.

 Następnie Prezes GORA przedstawił stan 

prac i rozmów dotyczących organizacji 

Koncertu Okolicznościowego. Równocześnie 

poprosił o wyrażenie zgody na wpłacenie 

zadatku na poczet wynajmu Polskiej 
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Filharmonii Bałtyckiej (zgoda została 

udzielona jednogłośnie w formie uchwały 

nr 1481) oraz poprosił o zgłaszanie się osób 

chętnych do uczestnictwa w komitecie 

organizacyjnym. Przy tej okazji zapropono-

wał kandydatury mgr farm. Anny Kalickiej, 

dr n. med. Natalii Wrzosek oraz swoją, które 

zostały zaakceptowane.

 W dalszej części posiedzenia na wniosek 

mgr. farm. Michała Pietrzykowskiego 

członkowie GORA wyrazili zgodę na objęcie 

patronatem honorowym:

konferencji „IV Gdańskie Dni Zdrowia” or-• 

ganizowanej przez Studenckie Koło Na-

ukowe Interdyscyplinarne Zarządzanie 

Opieką Zdrowotną oraz Zakład Zdrowia 

Publicznego i Medycyny Społecznej przy 

Gdańskim Uniwersytecie Medycznym,

akcji edukacyjnej „Skonsultuj z Farmaceu-• 

tą” organizowanej przez Polskie Towarzy-

stwo Studentów Farmacji oddział Gdańsk,

obchodów Jubileuszu 75-lecia powstania • 

Katedry i Zakładu Bromatologii oraz Ka-

tedry i Zakładu Technologii Chemicznej 

Środków Leczniczych Wydziału Farmaceu-

tycznego GUMed,

Klubu Żeglarskiego Aptekarz.• 

 Zgody zostały udzielone jednogłośnie.

 Kolejnymi zagadnieniami poruszanymi 

przez  mgr. farm. Michała Pietrzykowskiego 

była propozycja harmonogramu posiedzeń 

GORA w 2024 roku (14 maja, 25 czerwca, 

17 września, 5 listopada, 17 grudnia) oraz 

stan realizacji preliminarza budżetowego 

na koniec miesiąca lutego. Przy tej okazji 

Prezes GORA poinformował, iż wspólnie ze 

Skarbnikiem GORA przeanalizuje możliwość 

podwyżki wysokości wynagrodzeń pracow-

nikom biura GOIA w 2024 roku. Członkowie 

GORA zaakceptowali przedstawioną 

propozycję.

 Na zakończenie tego punktu posiedzenia 

przedstawił wyniki konkursu na Głównego 

Inspektora Farmaceutycznego oraz 

poinformował obecnych o powstających 

rozwiązaniach prawnych mających na celu 

likwidację kar przy nieprawidłowościach 

podczas wydawania leków na okres dawko-

wania przekraczający 120 dni.

12. Zakończenie obrad.

 Po wyczerpaniu porządku obrad mgr farm. 

Michał Pietrzykowski podziękował przyby-

łym członkom Rady za obecność i zamknął 

posiedzenie GORA.

1. Powitanie i zatwierdzenie porządku 

obrad.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski powitał 

wszystkich obecnych członków Prezydium 

Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej. 

Przedstawił porządek obrad, który zatwier-

dzono jednogłośnie.

2. Zatwierdzenie protokołu z 23.02.2024 r.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

propozycję protokołu z 23.02.2024 r., 

która została przyjęta jednogłośnie przez 

członków Prezydium GORA.

3. Opiniowanie kierowników aptek 

ogólnodostępnych.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła cztery 

wnioski o zaopiniowanie zmian na stanowi-

skach kierowników aptek ogólnodostępnych 

oraz jeden wniosek o zaopiniowanie 

udzielenia zezwolenia na prowadzenie apteki 

ogólnodostępnej i kandydata na kierownika 

Protokół z posiedzenia Prezydium Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej  
27 marca 2024 roku

Protokół z posiedzenia Prezydium Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej  
11 kwietnia 2024 roku

tej apteki. Wnioski rozpatrzono pozytywnie 

jednogłośnie.

4. Wpis do rejestru farmaceutów.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła jeden 

wniosek o wpis nowego członka do rejestru 

farmaceutów GORA. Wniosek został przyjęty 

jednogłośnie.

5. Sprawy bieżące, wolne wnioski.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

oraz omówił projekt pisma dotyczącego 

odwołania od wydanego przez Wojewódz-

kiego Inspektora Farmaceutycznego w Gdań-

sku zezwolenia na prowadzenie apteki przy 

ulicy Góralskiej 13 w Gdańsku. Złożenie 

pisma zostało przegłosowane jednogłośnie.

6. Zakończenie obrad.

 Po wyczerpaniu porządku obrad Prezes GORA 

Michał Pietrzykowski podziękował przybyłym 

za obecność i zamknął posiedzenie.

1. Powitanie i zatwierdzenie porządku obrad.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski powitał 

wszystkich obecnych członków Prezydium 

Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej. 

Przedstawił porządek obrad, który zatwier-

dzono jednogłośnie.
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2. Zatwierdzenie protokołu z 27.03.2024 r.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

propozycję protokołu z 27.03.2024 r., która 

została przyjęta jednogłośnie przez człon-

ków Prezydium GORA.

3. Prawo wykonywania zawodu farmaceuty.

 Mgr farm. Ireneusz Nesterowicz przedstawił 

60 wniosków o stwierdzenie prawa wykony-

wania zawodu farmaceuty. Wnioski zostały 

rozpatrzone pozytywnie jednogłośnie.

4. Opiniowanie kierowników aptek 

ogólnodostępnych.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła 

5 wniosków o zaopiniowanie zmian na 

stanowiskach kierowników aptek ogólnodo-

stępnych Wnioski rozpatrzono pozytywnie 

jednogłośnie.

5. Sprawy bieżące, wolne wnioski.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski zapoznał 

obecnych z bieżącymi pracami toczącymi się 

w GOIA oraz NIA.

6. Zakończenie obrad.

  Po wyczerpaniu porządku obrad Prezes 

GORA Michał Pietrzykowski podziękował 

przybyłym za obecność i zamknął 

posiedzenie.

Protokół z posiedzenia Prezydium Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej  
29 kwietnia 2024 roku

Protokół z posiedzenia Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej  
w dniu 14 maja 2024 r.

1. Powitanie i zatwierdzenie porządku 

obrad.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski powitał 

wszystkich obecnych członków Prezydium 

Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej. 

Przedstawił porządek obrad, który zatwier-

dzono jednogłośnie.

2. Zatwierdzenie protokołu z 11.04.2024.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

propozycję protokołu z dnia 11.04.2024, 

która została przyjęta jednogłośnie przez 

członków Prezydium GORA.

3. Prawo wykonywania zawodu farmaceuty.

 Mgr farm. Ireneusz Nesterowicz przedstawił 

9 wniosków o stwierdzenie prawa wykony-

wania zawodu. Wnioski zostały rozpatrzone 

jednogłośnie pozytywnie.

4. Przedłużenie okresu szkolenia ciągłego 

farmaceutów.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

jeden umotywowany wniosek o przedłuże-

nie okresu szkolenia ciągłego farmaceutów 

o jeden rok. Wniosek rozpatrzono pozytyw-

nie jednogłośnie.

5. Opiniowanie kierowników aptek ogólno-

dostępnych i działu farmacji szpitalnej.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła dwa wnio-

ski o zaopiniowanie zmian na stanowiskach 

kierowników aptek ogólnodostępnych oraz 

jeden wniosek o zaopiniowanie zmian na sta-

nowisku kierownika działu farmacji szpitalnej. 

Wnioski rozpatrzono pozytywnie jednogłośnie.

6. Wpis do rejestru farmaceutów.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła trzy 

wnioski o wpis nowego członka do rejestru 

farmaceutów GORA. Wnioski zostały przyjęte 

jednogłośnie.

7. Sprawy bieżące i wolne wnioski

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

obecnym propozycję uchwały nr 1482 

w sprawie ufundowania nagród dla absol-

wentów Wydziału Farmaceutycznego GUMed 

oraz propozycję uchwały nr 1483 w sprawie 

przyznania nagrody im. prof. Stanisława 

Janickiego. Obie propozycje zostały zaakcep-

towane jednogłośnie.

 Na zakończenie tego punktu Prezes GORA 

zapoznał obecnych z bieżącymi pracami 

toczącymi się w sprawie programu pilotażo-

wego antykoncepcji awaryjnej.

8. Zakończenie obrad.

 Po wyczerpaniu porządku obrad Prezes 

GORA Michał Pietrzykowski podziękował 

przybyłym za obecność i zamknął 

posiedzenie.

1. Powitanie i zatwierdzenie porządku obrad.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski powitał 

Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej Pana 

mgr. farm. Pawła Rogulskiego i wszystkich 

obecnych członków Rady oraz przedstawił 

porządek obrad, który został zatwierdzony 

jednogłośnie.

2. Przyjęcie protokołu z dnia 12.03.2024 r.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

propozycję protokołu z dnia 12 marca 2024, 

która została przyjęta jednogłośnie przez 

członków GORA.

3. Prawo wykonywania zawodu farmaceuty

 Mgr farm. Ireneusz Nesterowicz przedstawił trzy 

wnioski o stwierdzenie prawa wykonywania 

zawodu. Wnioski zostały przyjęte jednogłośnie.

4. Składki członkowskie.

 Dr Natalia Wrzosek przedstawiła trzy 

umotywowane prośby o rozłożenie spłaty 
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zaległych składek członkowskich na raty. 

Prośby zostały zatwierdzone jednogłośnie.

 Następnie została przedstawiona prośba 

o czasowe zawieszenie płatności składki 

członkowskiej. W związku z brakiem możli-

wości zawieszenia płacenia składek, prośba 

została rozpatrzona negatywnie.

6. Opiniowanie kierowników aptek 

ogólnodostępnych.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła 

wniosek o wpis nowego członka do rejestru 

farmaceutów GORA. Wniosek został przyjęty 

jednogłośnie.

7. Wpis do rejestru farmaceutów.

 Mgr farm. Ireneusz Nesterowicz przedstawił 

jeden wniosek o skierowanie na przeszkole-

nie uzupełniające farmaceutów. Członkowie 

GORA jednogłośnie przychylili się do 

propozycji skierowania na przeszkolenie 

uzupełniające farmaceutów na okres 2 mie-

sięcy w wymiarze 20 godzin tygodniowo.

 Przy tej okazji mgr farm. Ireneusz 

Nesterowicz w związku z pytaniem 

mgr. farm. Karola Grabowskiego udzielił 

wyjaśnień dotyczących zasad postępowania 

przy kierowaniu farmaceutów na to prze-

szkolenie uzupełniające.

8. Przeszkolenie uzupełniające.

 Dr Natalia Wrzosek przedstawiła i omówiła 

dwa wnioski o podjęcie uchwał w sprawie 

wszczęcia postępowania w sprawie 

wykreślenia z listy członków Gdańskiej 

Okręgowej Izby Aptekarskie oraz na prośbę 

mgr farm. Anety Bączek przedstawiła 

możliwości prawne dotyczące odzyskania 

zaległych składek. Członkowie GORA 

zatwierdzili jednogłośnie każdy z przedsta-

wionych wniosków w trybie uchwały.

9. Podjecie uchwał w sprawie wszczęcia 

postępowania w sprawie wykreślenia 

z listy członków Gdańskiej Okręgowej Izby 

Aptekarskiej.

 Dr Natalia Wrzosek przedstawiła i szcze-

gółowo omówiła trzy wnioski dotyczące 

wykreślenia z listy członków Gdańskiej 

Okręgowej Izby Aptekarskiej. Wnioski zostały 

przyjęte jednogłośnie w trybie uchwały.

10. Sprawy bieżące, wolne wnioski.

 Podjęto uchwały:

nr 1484 w sprawie zakupu „Kodeksu Etyki • 

Farmaceuty Rzeczypospolitej Polskiej”,

nr 1485 w sprawie oceny opiekuna w za-• 

kresie prowadzenia zajęć w ramach prak-

tyki zawodowej.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

obecnym stanowisko NRA dotyczące  

programu pilotażowego antykoncepcji 

awaryjnej oraz poinformował o pracach 

nad projektem rozporządzenia w sprawie 

recept. Przedstawił również pismo dotyczące 

zaproszenia do udziału w akcji z zakresu 

profilaktyki zdrowia mającej mieć miejsce 

12 października 2024 r. w Galerii Morena 

w Gdańsku.

 Mgr farm. Paulina Landsberg podziękowała 

w imieniu organizatorów za wsparcie 

w organizacji kolejnej edycji warsztatów 

dla farmaceutów zatrudnionych w apte-

kach szpitalnych.

11. Zakończenie obrad.

 Po wyczerpaniu porządku obrad mgr farm. 

Michał Pietrzykowski podziękował przyby-

łym członkom Rady za obecność i zamknął 

posiedzenie GORA.

Protokół z posiedzenia Prezydium Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej  
4 czerwca 2024 roku

1. Powitanie i zatwierdzenie porządku obrad.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski powitał 

wszystkich obecnych członków Prezydium 

Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej. 

Przedstawił porządek obrad, który zatwier-

dzono jednogłośnie.

2. Zatwierdzenie protokołu z 29.04.2024 r.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

propozycję protokołu z dnia 29.04.2024, 

która została przyjęta jednogłośnie przez 

członków Prezydium GORA.

3. Prawo wykonywania zawodu farmaceuty.

 Mgr farm. Ireneusz Nesterowicz przedstawił 

dwa wnioski o stwierdzenie prawa wyko-

nywania zawodu. Wnioski zostały przyjęte 

jednogłośnie.

4. Przedłużenie okresu szkolenia ciągłego 

farmaceutów.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

dwa umotywowane wnioski o przedłużenie 

okresu szkolenia ciągłego farmaceutów 

o dwa lata. Wnioski rozpatrzono pozytywnie 

jednogłośnie.

5. Opiniowanie kierowników aptek 

ogólnodostępnych.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła 

cztery wnioski o zaopiniowanie zmian na 

stanowiskach kierowników aptek ogólnodo-

stępnych. Wnioski rozpatrzono pozytywnie 

jednogłośnie.

6. Wpis do rejestru farmaceutów.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła jeden 

wniosek o wpis nowego członka do rejestru 

farmaceutów GORA. Wniosek został przyjęty 

jednogłośnie

7. Sprawy bieżące i wolne wnioski

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

obecnym propozycję uchwały nr 1486 

w sprawie sfinansowania zakupu Systemu 

Legalis oraz propozycję uchwały nr 1487 
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w sprawie oceny opiekuna w zakresie prowa-

dzenia zajęć w ramach praktyki zawodowej. 

Obie propozycje zostały zaakceptowane 

jednogłośnie.

 Na zakończenie tego punktu Prezes GORA 

przedstawił obecnym prośbę o wyrażenie 

zgody na objęcie patronatem przez GOIA 

ogólnopolskiego programu „Farmaceuta 

Szpitalny. Praca w zespole. Problemy 

i praktyczne rozwiązania” oraz z bieżącymi 

pracami toczącymi się w sprawie organizacji 

dla GOIA Koncertu Okolicznościowego 

z Muzyką Filmową.

8. Zakończenie obrad.

 Po wyczerpaniu porządku obrad Prezes 

GORA Michał Pietrzykowski podziękował 

przybyłym za obecność i zamknął 

posiedzenie.

1  Powitanie i zatwierdzenie porządku obrad.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski powitał 

wszystkich obecnych członków Prezydium 

Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej. 

Przedstawił porządek obrad, który zatwier-

dzono jednogłośnie.

2. Zatwierdzenie protokołu z 4.06.2024 r.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

propozycję protokołu z 04.06.2024 r., 

która została przyjęta jednogłośnie przez 

członków Prezydium GORA.

3. Opiniowanie zezwoleń i kierowników 

aptek ogólnodostępnych.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła 

jeden wniosek o zaopiniowanie zmiany na 

stanowisku kierownika apteki ogólnodo-

stępnej oraz dwa wnioski o zaopiniowanie 

Protokół z posiedzenia Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej  
w dniu 25 czerwca 2024 r.

Protokół z posiedzenia Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej  
w dniu 7 czerwca 2024 r.

udzielenia zezwolenia na prowadzenie 

aptek ogólnodostępnych i kandydatów na 

kierowników tych aptek. Wnioski dotyczące 

kierowników aptek rozpatrzono pozytywnie 

jednogłośnie. Prezes GORA Michał Pietrzy-

kowski odczytał propozycje dwóch uchwał 

w sprawach negatywnych opinii dotyczących 

udzielenia zezwoleń na prowadzenie aptek 

ogólnodostępnych. Obie propozycje zaak-

ceptowano i uchwały podjęto jednogłośnie.

4. Sprawy bieżące, wolne wnioski.

 Nie zgłoszono wolnych wniosków.

5. Zakończenie obrad.

 Po wyczerpaniu porządku obrad Prezes 

GORA Michał Pietrzykowski podziękował 

przybyłym za obecność i zamknął 

posiedzenie.

1. Powitanie i zatwierdzenie porządku obrad.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski powitał 

zaproszonych gości: mgr. farm. Michała Mar-

cinkowskiego – przewodniczącego Okręgo-

wego Sądu Aptekarskiego i mgr. farm. Pawła 

Rogulskiego – przewodniczącego Komisji 

Rewizyjnej oraz wszystkich obecnych 

członków Rady, przedstawił porządek obrad, 

który został zatwierdzony jednogłośnie.

2. Przyjęcie protokołu z 14.05.2024.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił pro-

pozycję protokołu z 14.05.2024 r., która została 

przyjęta jednogłośnie przez członków GORA.

3. Prawo wykonywania zawodu farmaceuty, 

przedłużenie okresu ciągłego, farmaceu-

tów, przeszkolenie uzupełniające.

 Mgr farm. Ireneusz Nesterowicz przedstawił 

jeden wniosek o stwierdzenie prawa wyko-

nywania zawodu. Wniosek został przyjęty 

jednogłośnie.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

trzy umotywowane wnioski dotyczące 

przedłużenia okresu ciągłego szkolenia 

farmaceutów o dwa lata. Wnioski zostały 

przyjęte jednogłośnie.

 Mgr farm. Ireneusz Nesterowicz przedstawił 

jeden wniosek o skierowanie na przeszkole-

nie uzupełniające farmaceutów. Członkowie 

GORA jednogłośnie przychylili się do 

propozycji skierowania na przeszkolenie 

uzupełniające farmaceutów na okres 1 mie-

siąca w wymiarze 40 godzin tygodniowo.

4. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia 

sprawozdania finansowego za rok 2023.

 Członkowie GORA jednogłośnie zatwierdzili 

przyjecie sprawozdania finansowego za 

rok 2023 w trybie uchwały (Nr 1488). Przy 

tej okazji mgr farm. Michał Pietrzykowski 

przedstawił realizację preliminarza budżeto-

wego za pierwsze pięć miesięcy roku 2024.

5. Składki członkowskie. Podjęcie uchwały 

w sprawie określenia wysokości składki 

członkowskiej oraz zasad jej płatności.

 Dr Natalia Wrzosek przedstawiła trzy 

umotywowane prośby o rozłożenie spłaty 

zaległych składek członkowskich na raty. 

Prośby zostały zatwierdzone jednogłośnie.

 Następnie, wraz z mgr farm. Michałem 

Pietrzykowskim, przedstawiła wszystkie oko-

liczności i argumenty związane z konieczno-

ścią podwyższenia składki członkowskiej.

 W trakcie dyskusji powstały dwie propozycje 

wysokości składki członkowskiej: 65 PLN 

i 60 PLN. Propozycje zostały poddane 

głosowaniu. Za kwotą 65 PLN głosowało 

9 osób, za kwotą 60 PLN głosowały 4 osoby. 

Uchwały Nr 1489 w sprawie określenia 

wysokości składki członkowskiej oraz zasad 

jej płatności została przyjęta przy 1 głosie 

przeciwnym i 2 wstrzymujących się.

NASZE PRAWONASZE PRAWO

54 P R Z E G L ą D  F A R M A c E u T y c Z N y
czerwiec 2024 – grudzień 2024 55P R Z E G L ą D  F A R M A c E u T y c Z N y

czerwiec 2024 – grudzień 2024



 Przy tej okazji został też poruszony temat 

polepszenia komunikacji z członkami GORA 

również odnośnie korzyści i możliwości zwią-

zanych z regularnym opłacaniem składek.

6. Opiniowanie kierowników aptek 

ogólnodostępnych.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła trzy 

wnioski o zaopiniowanie zmian na stanowisku 

kierownika apteki ogólnodostępnej oraz jeden 

wniosek dotyczący zezwolenia na prowadzenie 

apteki. Wnioski o zaopiniowanie zmian na 

stanowisku kierownika apteki rozpatrzono 

pozytywnie jednogłośnie. Wniosek dotyczący 

zezwolenia na prowadzenie apteki przyjęto 

przy jednym głosie wstrzymującym się.

7. Potwierdzenie zrzeczenia się prawa 

wykonywania zawodu farmaceuty.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła 

wniosek dotyczący zrzeczenia się prawa 

wykonywania zawodu farmaceuty. Wniosek 

został przyjęty jednogłośnie.

8. Podjęcie uchwał w sprawie wykreślenia 

z listy członków GOIA.

 Dr n. med. Natalia Wrzosek przedstawiła 

i szczegółowo omówiła cztery wnioski doty-

czące wykreślenia z listy członków Gdańskiej 

Okręgowej Izby Aptekarskiej. Wnioski zostały 

przyjęte jednogłośnie w trybie uchwał.

9. Sprawy bieżące, wolne wnioski.

 Dr n. med. Natalia Wrzosek przedstawiła 

projekt uchwały Nr 1491 w sprawie 

prowadzenia Biblioteczki Naukowej GOIA. 

Projekt został przyjęty przy jednym głosie 

wstrzymującym się.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

obecnym projekty uchwał: Nr 1490 

dotyczący ustalenia terminu rozpoczęcia 

i zakończenia kary zawieszenia prawa 

wykonywania zawodu farmaceuty, Nr 1492 

w sprawie pełnienia funkcji Koordynatora 

Biblioteczki Naukowej GOIA, Nr 1493 w spra-

wie oceny opiekuna w zakresie prowadzenia 

zajęćw ramach praktyki zawodowej oraz 

Nr 1494 w sprawie dofinansowania uczest-

nictwa reprezentacji GOIA w XII Żeglarskich 

Mistrzostwach Polski Aptekarzy. Projekty 

zostały zatwierdzone jednogłośnie

 W dalszej kolejności Prezes GORA przedstawił 

prośbę dotyczącą objęciem patronatem Ogól-

nopolskiego Programu Farmaceutów Szpital-

nych Praca w zespole. Problemy i praktyczne 

rozwiązania, którą rozpatrzono jednogłośnie 

pozytywnie. Zapoznał również obecnych ze 

stanem prac związanych z wyborem GIF.

 Przewodniczący Okręgowego Sądu Apte-

karskiego mgr farm. Michał Marcinkowski 

zgłosił propozycję, by w bardziej skompliko-

wanych sprawach sąd zbierał się w składzie 

czteroosobowym, a niej jak dotychczas 

w trzyosobowym.

10. Zakończenie obrad.

 Po wyczerpaniu porządku obrad mgr farm. 

Michał Pietrzykowski podziękował przyby-

łym członkom Rady za obecność i zamknął 

posiedzenie GORA.

Protokół z posiedzenia Prezydium Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej  
9 lipca 2024 roku

Protokół z posiedzenia Prezydium Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej  
25 lipca 2024 roku

1. Powitanie i zatwierdzenie porządku obrad.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski powitał 

wszystkich obecnych członków Prezydium 

GORA. Przedstawił porządek obrad, który 

zatwierdzono jednogłośnie.

2. Zatwierdzenie protokołu z 7.06.2024 r.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

propozycję protokołu z 7.06.2024 r., która 

została przyjęta jednogłośnie przez człon-

ków Prezydium GORA.

3. Prawo wykonywania zawodu farmaceuty, 

przedłużenie okresu ciągłego szkolenia 

farmaceutów.

 Mgr farm. Ireneusz Nesterowicz przedstawił jeden 

wniosek o stwierdzenie prawa wykonywania 

zawodu. Wniosek został przyjęty jednogłośnie.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił jeden 

umotywowany wniosek o przedłużenie okresu 

szkolenia ciągłego farmaceutów o dwa lata. 

Wniosek rozpatrzono pozytywnie jednogłośnie.

4. Opiniowanie kierowników aptek 

ogólnodostępnych.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła 

pięć wniosków o zaopiniowanie zmian na 

stanowiskach kierowników aptek ogólnodo-

stępnych. Wnioski rozpatrzono pozytywnie 

jednogłośnie.

5. Wpis do rejestru farmaceutów GOIA.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła jeden 

wniosek o wpis nowego członka do rejestru 

farmaceutów GORA. Wniosek został przyjęty 

jednogłośnie

6. Sprawy bieżące i wolne wnioski

 Nie zgłoszono żadnych spraw bieżących 

i wolnych wniosków.

7. Zakończenie obrad.

 Po wyczerpaniu porządku obrad Prezes GORA 

Michał Pietrzykowski podziękował przybyłym 

za obecność i zamknął posiedzenie.

1. Powitanie i zatwierdzenie porządku 

obrad.

 Mgr farm. Ireneusz Nesterowicz powitał 

wszystkich obecnych członków Prezydium 

Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej. 

Przedstawił porządek obrad, który zatwier-

dzono jednogłośnie.

NASZE PRAWONASZE PRAWO

56 P R Z E G L ą D  F A R M A c E u T y c Z N y
czerwiec 2024 – grudzień 2024 57P R Z E G L ą D  F A R M A c E u T y c Z N y

czerwiec 2024 – grudzień 2024



2. Zatwierdzenie protokołu z 9.07.2024 r.

 Mgr farm. Ireneusz Nesterowiczi przedstawił 

propozycję protokołu z 09.07.2024 r., która 

została przyjęta jednogłośnie przez człon-

ków Prezydium GORA.

3. Opiniowanie kierowników aptek 

ogólnodostępnych.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła 

dwa wnioski o zaopiniowanie zmian na 

stanowiskach kierowników aptek ogólnodo-

stępnych. Wnioski rozpatrzono pozytywnie 

jednogłośnie.

4. Wpis do rejestru farmaceutów GOIA.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła 

jeden wniosek o wpis nowego członka do 

rejestru farmaceutów Gdańskiej Okręgowej 

Rady Aptekarskiej. Wniosek został przyjęty 

jednogłośnie.

5. Sprawy bieżące, wolne wnioski

 Dr n. farm. Joanna Erecińska przekazała 

informację o nominacji mgr. farm. Łukasza 

Pietrzaka na stanowisko Głównego Inspektora 

Farmaceutycznego. Mgr farm. Ireneusz Neste-

rowicz poinformował o trwających pracach nad 

zmianą rozporządzenia w sprawie realizacji 

recept, która pozwoli farmaceutom na wysta-

wianie recept na refundowane szczepionki.

6. Zakończenie obrad.

 Po wyczerpaniu porządku obrad Wiceprezes 

GORA Ireneusz Nesterowicz podziękował 

przybyłym za obecność i zamknął 

posiedzenie.

Protokół z posiedzenia Prezydium Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej  
8 sierpnia 2024 roku

Protokół z posiedzenia Prezydium Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej  
3 września 2024 roku

1. Powitanie i zatwierdzenie porządku 

obrad.

 Mgr farm. Ireneusz Nesterowicz powitał 

wszystkich obecnych członków Prezydium 

Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej. 

Przedstawił porządek obrad, który zatwier-

dzono jednogłośnie.

2. Zatwierdzenie protokołu z 25.07.2024 r.

 Mgr farm. Ireneusz Nesterowicz przedstawił 

propozycję protokołu z 25.07.2024 r., która 

została przyjęta jednogłośnie przez człon-

ków Prezydium GORA.

3. Prawo wykonywania zawodu farmaceuty, 

przedłużenie okresu szkolenia ciągłego 

farmaceutów.

 Mgr farm. Ireneusz Nesterowicz przedstawił 

jeden wniosek o stwierdzenie prawa 

wykonywania zawodu, który został rozpa-

trzony pozytywnie jednogłośnie oraz jeden 

wniosek o przedłużenie okresu szkolenia 

ciągłego farmaceutów o jeden rok i jeden 

wniosek o przedłużenie okresu szkolenia 

ciągłego farmaceutów o dwa lata, które 

rozpatrzono pozytywnie jednogłośnie.

4. Opiniowanie kierowników aptek 

ogólnodostępnych.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła 

cztery wnioski o zaopiniowanie zmian na 

stanowiskach kierowników aptek ogólnodo-

stępnych. Wnioski rozpatrzono pozytywnie 

jednogłośnie.

5. Wpis do rejestru farmaceutów GORA.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła jeden 

wniosek o wpis nowego członka do rejestru 

farmaceutów GORA. Wniosek został rozpa-

trzony pozytywnie jednogłośnie.

6. Sprawy bieżące i wolne wnioski

 Podjęto jednogłośnie uchwałę Nr 1495 

w sprawie oceny opiekuna w zakresie prowa-

dzenia zajęć w ramach praktyki zawodowej.

 Mgr farm. Ireneusz Nesterowicz poinformo-

wał o spotkaniu Głównego Inspektora Sani-

tarnego Pawła Grzesiowskiego z Mikołajem 

Konstantym wiceprezesem NRA dotyczącym 

współpracy w zakresie rozwoju Aptecznych 

Punktów Szczepień oraz wprowadzenia 

programów profilaktyki zdrowotnej realizo-

wanych w aptekach.

7. Zakończenie obrad.

 Po wyczerpaniu porządku obrad Wiceprezes 

GORA Ireneusz Nesterowicz podziękował 

przybyłym za obecność i zamknął 

posiedzenie.

1. Powitanie i zatwierdzenie porządku 

obrad.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski powitał 

wszystkich obecnych członków Prezydium 

Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej. 

Przedstawił porządek obrad, który zatwier-

dzono jednogłośnie.

2. Zatwierdzenie protokołu z 8.08.2024 r.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

propozycję protokołu z 08.08.2024 r., która 

została przyjęta przy jednym głosie wstrzy-

mującym się przez członków  Prezydium 

GORA.

3. Prawo wykonywania zawodu farmaceuty, 

przeszkolenie uzupełniające.

 Mgr farm. Ireneusz Nesterowicz przedstawił 

jeden wniosek o stwierdzenie prawa wyko-

nywania zawodu farmaceuty. Wniosek został 

przyjęty jednogłośnie. W dalszej kolejności 

przedstawił jeden wniosek o skierowanie na 
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przeszkolenie uzupełniające farmaceutów. 

Członkowie Prezydium GORA jednogłośnie 

przychylili się do propozycji skierowania na 

przeszkolenie uzupełniające farmaceutów 

na okres jednego miesiąca w wymiarze 

20 godzin tygodniowo.

4. Przedłużenie okresu szkolenia ciągłego 

farmaceutów.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

dwa umotywowane wnioski 

o przedłużenie okresu szkolenia ciągłego 

farmaceutów o dwa lata. Wnioski rozpa-

trzono pozytywnie jednogłośnie.

5. Opiniowanie kierowników aptek 

ogólnodostępnych.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła 9 wnio-

sków o zaopiniowanie zmian na stanowi-

skach kierowników aptek ogólnodostępnych 

oraz jeden wniosek dotyczący kierownika 

działu farmacji szpitalnej. Wnioski rozpa-

trzono pozytywnie jednogłośnie.

6. Wpis do rejestru farmaceutów GOIA.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła jeden 

wniosek o wpis nowego członka do rejestru 

farmaceutów GORA. Wniosek został przyjęty 

jednogłośnie.

7. Sprawy bieżące i wolne wnioski.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

projekt uchwały Nr 1496 w sprawie oceny 

opiekuna w zakresie prowadzenia zajęć 

w ramach praktyki zawodowej. Projekt 

został zatwierdzony jednogłośnie. Następnie 

Prezes GORA poinformował obecnych 

o zakończeniu prac zespołu ds. preskrypcji 

i realizacji recept oraz stanie prac nad 

projektem rozporządzenia dotyczącego 

doprecyzowania spraw dyżurów aptek.

8. Zakończenie obrad.

 Po wyczerpaniu porządku obrad Prezes 

GORA Michał Pietrzykowski podziękował 

przybyłym za obecność i zamknął 

posiedzenie.

Protokół z posiedzenia Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej  
w dniu 17 września 2024 r.

1. Powitanie i zatwierdzenie porządku obrad.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski powitał 

wszystkich obecnych członków Rady 

i przedstawił porządek obrad, który został 

zatwierdzony jednogłośnie.

2. Przyjęcie protokołu z 25.06.2024 r.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

propozycję protokołu z 25.06.2024 r., 

która została przyjęta jednogłośnie przez 

członków GORA.

3. Prawo wykonywania zawodu farmaceuty.

 Mgr farm. Ireneusz Nesterowicz przedstawił 

pięć wniosków o stwierdzenie prawa wyko-

nywania zawodu. Wnioski zostały przyjęte 

jednogłośnie.

4. Przedłużenie okresu ciągłego szkolenia 

farmaceutów.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

dwa wnioski o przedłużenie okresu ciągłego 

szkolenia o dwa lata. Wnioski rozpatrzono 

pozytywnie jednogłośnie.

5. Składki członkowskie.

 Dr Natalia Wrzosek przedstawiła trzy 

umotywowane prośby o rozłożenie spłaty 

zaległych składek członkowskich na raty. 

Prośby zostały rozpatrzone pozytywnie jed-

nogłośnie. Następnie została przedstawiona 

prośba o umorzenie zaległej kwoty składek 

członkowskich. W związku z brakiem takiej 

możliwości, prośba została rozpatrzona 

negatywnie, ale zaproponowano spłatę 

części zadłużenia w ratach jako warunek 

pozostania w rejestrze farmaceutów pro-

wadzonym przez Gdańską Okręgową Radę 

Aptekarską.

6. Opiniowanie kierowników aptek 

ogólnodostępnych.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła 

jeden wniosek o zaopiniowanie zmiany na 

stanowisku kierownika apteki ogólnodo-

stępnej. Wniosek rozpatrzono pozytywnie 

jednogłośnie.

7. Wpis do rejestru farmaceutów.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła cztery 

wnioski o wpis do rejestru farmaceutów 

GORA. Wnioski rozpatrzono pozytywnie 

jednogłośnie.

8. Potwierdzenie zrzeczenia się prawa 

wykonywania zawodu farmaceuty.

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła trzy 

oświadczenia dotyczące zrzeczenia się prawa 

wykonywania zawodu farmaceuty. Podjęto jed-

nogłośnie trzy uchwały potwierdzające utratę 

prawa wykonywania zawodu farmaceuty.

9. Podjęcie uchwał w sprawie wszczęcia 

postępowania w sprawie wykreślenia 

z listy członków Gdańskiej Okręgowej Izby 

Aptekarskiej.

 Dr Natalia Wrzosek przedstawiła dwa wnio-

ski o podjęcie uchwał w sprawie wszczęcia 

postępowania w sprawie wykreślenia z listy 

członków GOIA i omówiła każdą ze spraw. 

Członkowie GORA zatwierdzili jednogłośnie 

każdy z przedstawionych wniosków w trybie 

uchwały.

10. Podjęcie uchwał w sprawie wykreślenia 

z listy członków GOIA.

 Dr Natalia Wrzosek przedstawiła i szczegó-

łowo omówiła sześć wniosków dotyczących 

wykreślenia z listy członków Gdańskiej 

Okręgowej Izby Aptekarskiej z powodu 

zaległych składek członkowskich za okres 

dłuższy niż 24 miesiące. Wnioski zostały 

przyjęte jednogłośnie w trybie uchwał.
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11. Podjęcie uchwały w sprawie prowadzenia 

działalności gospodarczej przez Gdańską 

Okręgową Izbę Aptekarską.

 Dr Natalia Wrzosek przedstawiła założenia 

projektu dotyczącego prowadzenia 

działalności gospodarczej przez Gdańską 

Okręgową Izbę Aptekarską. Poinformowała 

o takiej działalności prowadzonej z dobrymi 

efektami przez osiem okręgowych izb apte-

karskich i Naczelną Izbę Aptekarską. Podjęto 

uchwałę Nr 1498 w sprawie rozpoczęcia 

prowadzenia działalności gospodarczej 

przez Gdańską Okręgową Izbę Aptekarską.

12. Sprawy bieżące, wolne wnioski.

 Podjęto uchwały:

nr 1497 w sprawie dofinansowania udzia-• 

łu w dwóch zagranicznych konferencjach 

naukowych,

nr 1499 w sprawie przyznania członko-• 

wi Gdańskiej Okręgowej Izby Aptekarskiej 

zapomogi losowej na częściowe pokrycie 

kosztów leczenia dziecka.

 Na wniosek Okręgowego Rzecznika Odpowie-

dzialności Zawodowej postanowiono zamieścić 

na stronie internetowej Gdańskiej Okręgowej 

Izby Aptekarskiej przypomnienie o zastoso-

waniu w praktyce zapisu art. 44 ust. C ustawy 

z dnia 12 maja 2011 roku o refundacji leków.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przekazał 

informację od Okręgowego Rzecznika Odpo-

wiedzialności Zawodowej przy Gdańskiej 

Okręgowej Izbie Aptekarskiej o skierowaniu 

do Okręgowego Sądu Aptekarskiego wniosku 

o ukaranie farmaceuty.

 Prezes Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekar-

skiej poinformował o:

przygotowaniach do Koncertu Świąteczne-• 

go, który odbędzie się 01.12.2024 r. w Pol-

skiej Filharmonii Bałtyckiej w Gdańsku,

organizowanym w Warszawie 22.10.2024 r. • 

przez NIA Ogólnopolskim Dniu Aptekarza,

uruchomieniu na stronie Izby dla człon-• 

ków GOIA w dniu 19.09.2024 r. Strefy Far-

maceuty,

uczestniczeniu w dniu 31.08.2024 r. • 

w otwarciu przez Panią mgr farm. Jadwigę 

Knapińską w Nowej Karczmie Izby Pamię-

ci po Aptece „Herba”,

uczestnictwie w posiedzeniach Rady POW • 

NFZ i Centrali NFZ,

uczestniczeniu w dniach 13-15.09.2024 r. • 

w Konferencji PGF w Karpaczu,

uczestniczeniu w dniu 16.09.2024 r. w ob-• 

chodach Jubileuszu 75-lecia powstania 

Katedry i Zakładu Bromatologii oraz Ka-

tedry i Zakładu Technologii Chemicznej 

Środków Leczniczych Gdańskiego Uniwer-

sytetu Medycznego.

 Dr Natalia Wrzosek poinformowała o zaku-

pie nowych pozycji do Biblioteczki GOIA.

 Zmieniono datę grudniowego posiedzenia 

GORA na 12.12.2024 r.

13. Zakończenie obrad.

 Po wyczerpaniu porządku obrad mgr farm. 

Michał Pietrzykowski podziękował przyby-

łym członkom Rady za obecność i zamknął 

posiedzenie GORA.

Protokół z posiedzenia Prezydium Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej  
8 października 2024 roku

1. Powitanie i zatwierdzenie porządku obrad

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski powitał 

wszystkich obecnych członków Prezydium 

Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej. 

Przedstawił porządek obrad, który zatwier-

dzono jednogłośnie.

2. Zatwierdzenie protokołu z 3.09.2024 r.

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

propozycję protokołu z dnia 3.09.2024, 

która została przyjęta jednogłośnie przez 

członków Prezydium GORA.

3. Prawo wykonywania zawodu farmaceuty

 Mgr farm. Ireneusz Nesterowicz przedstawił 

jeden wniosek o stwierdzenie prawa wyko-

nywania zawodu farmaceuty. Wniosek został 

rozpatrzony pozytywnie jednogłośnie.

4. Przedłużenie okresu szkolenia ciągłego 

farmaceutów

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

jeden umotywowany wniosek o przedłuże-

nie okresu szkolenia ciągłego farmaceutów 

o jeden rok oraz trzy umotywowane wnioski 

o przedłużenie okresu szkolenia ciągłego 

farmaceutów o dwa lata. Wnioski rozpa-

trzono pozytywnie jednogłośnie.

5. Opiniowanie kierowników aptek 

ogólnodostępnych

 Mgr farm. Anna Kalicka przedstawiła sześć 

wniosków o zaopiniowanie zmian na stano-

wiskach kierowników aptek ogólnodostęp-

nych oraz jeden wniosek o zaopiniowanie 

zmian na stanowisku kierownika apteki 

szpitalnej. Wnioski rozpatrzono pozytywnie 

jednogłośnie.

6. Sprawy bieżące, wolne wnioski

 Podjęto jednogłośnie uchwałę nr 1500 

w sprawie oceny opiekuna w zakresie prowa-

dzenia zajęć w ramach praktyki zawodowej. 

 Mgr farm. Michał Pietrzykowski przedstawił 

nowe wydanie aktualnego Kodeksu Etyki 

Farmaceuty Rzeczypospolitej Polskiej, poin-

formował o wizycie u Rektora Gdańskiego 

Uniwersytetu Medycznego prof. Michała 

Markuszewskiego, udziale w Immatrykulacji 

studentów I roku Wydziału Farmaceutycz-

nego GUM, Inauguracji Roku Akademickiego 

2024/2025 GUM, III konferencji Aptekarskiej 

Szkoły Zarządzania w Serocku oraz planowa-

nej II Konferencji informacyjno-szkoleniowej 

farmaceutów wojskowych, która odbędzie 

się w dniach 21–24 października br.  

w Sopocie.

7. Zakończenie obrad

 Po wyczerpaniu porządku obrad Prezes 

GORA Michał Pietrzykowski podziękował 

przybyłym za obecność i zamknął 

posiedzenie.
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Szkołę zaprojektowali dwaj architekci związani 

z Urzędem Budowlanym Naziemnego Wolnego 

Miasta Gdańska – Martin Kießling i  Albert Krüger. 

Pierwszy z nich przybył do Gdańska w 1927 r., by 

stanąć na czele wspominanego urzędu. Pozostał 

tu jedynie przez rok, ale był to bardzo interesu-

jący czas. Kießling to jedna z ciekawszych postaci 

architektonicznego środowiska Republiki Weimar-

skiej. Po zakończeniu pierwszej wojny światowej 

działał początkowo we Frankfurcie nad Odrą, 

gdzie według jego projektów wzniesiono m. in. 

osiedla mieszkaniowe dla pracowników kolei. 

Wydział Farmaceutyczny Gdańskiego Uniwersytetu Medycznego, zlokalizowany 
we Wrzeszczu, na obszernej działce ograniczonej ulicami: Hallera, 

Mickiewicza, Kochanowskiego i Reja ma interesującą, już blisko 100 letnią 
historię. Gmach wzniesiony został jako szkoła licealna dla dziewcząt. 

Oddano go do użytku 14 października 1929 r. Budynek otrzymał bardzo 
nowoczesne, modernistyczne formy i pozostał na gdańskim gruncie jedyną 

tego typu realizacją oświatową w okresie Wolnego Miasta Gdańska. 

Ewa Barylewska-Szymańska, Wojciech Szymański

Kiedyś „Długa Helena”  
dzisiaj Wydział Farmaceutyczny

Opuścił Gdańsk, gdyż powołany został na stano-

wisko dyrektora urzędu budowlanego w Berlinie. 

Tym samym stał się jednym z najważniejszych 

urzędników zajmujących się architekturą i urbani-

styką w Republice Weimarskiej. Miał bezpośredni 

wpływ na obraz stolicy, w której za jego urzędu 

powstało szereg nowoczesnych gmachów i osiedli 

mieszkaniowych. Po 1933 r., co nie może dziwić, 

został przeniesiony w stan spoczynku.

Krótki pobyt Kießlinga w Gdańsku to niewątpli-

wie najciekawszy czas w dziejach tutejszej archi-

tektury okresu międzywojennego. Zaowocował 

między innymi przygotowaniem dwóch nowo-

czesnych projektów szkół, które zrealizowano. 

Jednym z nich był projekt omawianej tu szkoły dla 

dziewcząt, drugim – projekt szkoły dla dziewcząt 

i chłopców przy ul. Pestalozziego. Powstały też 

inne nowoczesne projekty: reprezentacyjnego 

placu na zamknięciu Długich Ogrodów, czy też 

domu kuracyjnego na Stogach. Pozostały one na 

papierze. W tym krótkim czasie zbudowano rów-

nież szereg budynków mieszkalnych jego projektu, 

o bardziej tradycyjnych formach. To także czas 

ożywionej dyskusji toczonej pomiędzy szefem 

Urzędu Budowlanego i miejscowym, w większości 

tradycyjnie nastawionym środowiskiem akademic-

kim, w której ścierały się poglądy na temat form 

współczesnej gdańskiej architektury. 

Zapoczątkowane przez Kießlinga nowocze-

sne realizacje miały kontynuację w projektach 

powstających w Urzędzie Budowlanym do maja 

1933 r., wówczas władzę w Gdańsku przejęli hitle-

rowcy i preferowane dotąd przez urząd formy 

architektoniczne odeszły w zapomnienie.

Drugim z projektantów szkoły był Albert 

Krüger, współpracownik Urzędu Budowlanego, 

który po wyjeździe Kießlinga objął jego stanowi-

sko, jednak po 1933r. został zdegradowany, choć 

pracował tam nadal. 

Powróćmy do historii obecnego gmachu 

Wydziału Farmaceutycznego. Szkoła zbudowana 

została w latach 1928–1929. Zlokalizowano ją, 

jak o tym już wspomnieliśmy we Wrzeszczu, 

przy nowo wytyczonej Ostseestrasse (obecnie 

al. gen. Hallera). W projekcie architekci niemal 

zupełnie odeszli od rozwiązań tradycyjnych. Być 

może lokalizacja budynku – odmienna od szkoły 

przy ulicy Pestalozziego – pozbawiona niemal 

Makieta szkoły dla dziewcząt , 1928 r.
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architektonicznego kontekstu, ponieważ teren 

przeznaczony pod budowę był pustym placem 

bez okolicznej zabudowy, umożliwiła wzniesie-

nie obiektu o tak nowoczesnej, modernistycznej 

formie. 

Budynek zestawiony został z prostych brył 

geometrycznych, ożywionych rytmem otworów 

okiennych, które odzwierciedlają wewnętrzne 

podziały funkcjonalne, ale także tworzących 

interesującą i przemyślaną kompozycję, pierwot-

nie podkreśloną zróżnicowanym kolorystycznie 

tynkiem: białym z żółtymi i czarnymi pasami. 

Korpus główny o trzech kondygnacjach stał 

się najważniejszym elementem kompozycyjnym 

widocznym od strony Wrzeszcza. Równolegle 

do ulicy umieszczony został bardzo długi wąski 

segment mieszczący na dwu kondygnacjach sale 

klasowe. Pomieszczenia zlokalizowane były od 

strony ulicy, drugi trakt tworzył korytarz – dobrze 

doświetlony i wentylowany. Skrzydło to stanowiło 

parawan oddzielający zaplecze szkoły z boiskiem 

i urządzeniami sportowymi położonymi od ulicy. 

Na końcu skrzydła umieszczono poprzecznie 

segment mieszczący dwie sale sportowe. Kompo-

zycję uzupełniało niewielkie parterowe skrzydło 

dostawione do korpusu głównego.

Główne wejście do budynku zaakcentowano 

podcieniem wspartym na trzech filarach, był to 

jedyny element nawiązujący do historycznych 

rozwiązań. Nowa, zastosowana po raz pierwszy 

na gdańskim gruncie była technologia budowy 

z zastosowaniem stalowego szkieletu (według 

„amerykańskiego systemu”), użyto go w skrzy-

dłach bocznych, podczas gdy korpus główny 

powstał w konstrukcji murowanej. Wszystkie części 

budynku przekryte zostały płaskimi dachami, 

które stały się, obok białego koloru budynku 

i pasowo usytuowanych okiem, ważnym wyznacz-

nikiem nowoczesności.

Równie nowoczesne było wnętrze. Budynek 

mieścił 18 dobrze doświetlonych i wentylowanych 

klas, salę gimnastyczną i sportową, osobne sale do 

śpiewu i rysunków oraz bibliotekę, pokój nauczy-

cielski i gabinet dyrektorski. Klatki schodowe 

i korytarze były przestronne i funkcjonalne. Szkoła 

wyposażona została w nowoczesną instalację cen-

tralnego ogrzewania a gorąca woda doprowadzana 

została z pobliskim Szpitalu Położnictwa i Chorób 

Kobiecych przy ul. Klinicznej. Za budynkiem 

znajdowały się tereny sportowe. 

W czasie otwarcia szkoły 14 października 1929 

r. ówczesny senator Wolnego Miasta Gdańska arch. 

Hugo Althoff, odpowiedzialny m.in. za budownic-

two, podkreślał, że budynek liceum dla dziewcząt 

dobrze wpisał się w zmienione koncepcje i wymogi 

stawiane współczesnym obiektom szkolnym.

Szkoła otrzymała imię Heleny Lange (Helene 

Lange-Schule). Warto wspomnieć postać patronki, 

obecnie znanej nielicznemu gronu badaczy historii 

przełomu XIX i XX w. Helene Lange była pedago-

giem, jej zasługą było opracowanie nowoczesnego 

systemu edukacji dla dziewcząt. Jednocześnie była 

bojowniczką o prawa kobiet, zajmowały ją nie 

tylko prawa wyborcze, ale także kwestie równego 

dostępu kobiet do edukacji. Walczyła zwłaszcza 

o możliwość wyższego, uniwersyteckiego kształce-

nia. Czynna była też w polityce i aktywna w ogól-

noniemieckim towarzystwie zrzeszającym kobiety, 

któremu przewodziła. Patronka szkoły przybyła 

z Berlina specjalnie na uroczystość otwarcia, była Wnętrze szkoły, około 1929 r.
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O autorach:
Ewa Barylewska-Szymańska i Wojciech Szymański są pracownikami Muzeum 
Gdańska, zajmują się badaniami nad historią architektury i urbanistyki 
Wolnego Miasta Gdańska, przygotowują na ten temat publikację.

to jej ostatnia podróż, bowiem w niepełna rok 

później, w maju 1930 r., zmarła. Dlatego już za 

życia stała się symbolem walki o emancypację. 

Podobne poglądy podzielała dyrektorka gdańskiej 

szkoły dla dziewcząt – dr Gertrude Lehmann-

Kinast, która mogła dzięki działalności takich 

osób, jak H. Lange odbyć studia uniwersyteckie 

i uzyskać stopień naukowy doktora.

Budynek, ze względu na zastosowane nowo-

czesne rozwiązania architektoniczne a także 

z powodu wysokich kosztów budowy, stał się 

przedmiotem ożywionej dyskusji. Krytykowano 

zwłaszcza długość szkoły. Dlatego wkrótce gdańsz-

czanie nazwali szkołę „Długą Heleną” (od nazwiska 

patronki szkoły, „lang” po niemiecku oznacza 

długi). Współautor projektu Kießling broniąc 

swej realizacji napisał: „rozmiary budowli stały 

się odzwierciedleniem wewnętrznej dyspozycji 

pomieszczeń, starano się także urbanistycznie 

dopasować ją do przyszłego przebiegu Ostse-

estraße”, gdy powstawał projekt szkoły ulica 

jeszcze nie istniała, jej przebieg zaznaczono 

w planach.

W czasach hitlerowskich usunięto nazwisko 

patronki szkoły, zastępując ją imieniem Gudrun 

(Gudrun-Schule), które nawiązywało do boha-

terki niemieckiej, średniowiecznej epopei Pieśń 

o Nibelungach. 

W końcowym etapie drugiej wojny światowej 

Niemcy budynek przeznaczyli na tymczasowy 

szpital. W marcu 1945 r. szkołę przejęto na sowiec-

kie koszary. Ale już na przełomie 1945–1946 r. 

w budynku umieszczony został Wydział Farma-

ceutyczny ówczesnej Akademii Lekarskiej i tak 

pozostało do dzisiaj. Zmianie ulegały nazwy 

gdańskiej medycznej uczelni, jednak farmaceuci są 

nadal gospodarzami dawnej szkoły dla dziewcząt. 

Niestety rozbudowa i przebudowa gmachu prze-

prowadzona w latach 60. XX w. bez poszanowania 

walorów architektonicznych obiektu, spowodo-

wały zniszczenie jednego z najciekawszych moder-

nistycznych budynków oświatowych Gdańska. 

Widok ogólny szkoły, około 1929 r. Widok ogólny szkoły, około 1929 r.

Ilustracje za: Martin Kießling, Neue Baugedanken im alten Danzig, 
„Zentralblatt der Bauverwaltung”, 49. Jg., 1929, nr 43.
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 Pani mgr farm. Beacie Lutkiewicz
Pomorskiemu Wojewódzkiemu  

Inspektorowi Farmaceutycznemu 
wyrazy głębokiego współczucia

z powodu śmierci Taty  
śp. Stanisława Brzozowskiego

przekazuje
Prezes Gdańskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej  

Michał Pietrzykowski
wraz z członkami GORA  

i pracownikami biura GOIA

   Pytania 
do „Przeglądu Farmaceutycznego”

Taka sytuacja nie jest możliwa – zgodnie z art. 

30 ust. 1 ustawy o zawodzie farmaceuty farma-

ceuta wykonujący zawód w aptece, punkcie aptecz-

nym, dziale farmacji szpitalnej albo hurtowni far-

maceutycznej jest aptekarzem, a zgodnie z ust. 2 

aptekarz nie może jednocześnie wykonywać 

zawodu lekarza, lekarza dentysty, felczera, star-

szego felczera, lekarza weterynarii, pielęgniarki 

lub położnej.

?
 Czy będąc lekarzem (skończony wydział lekarski) 

można równocześnie wykonywać zawód farmaceuty 

(skończony wydział farmaceutyczny) w aptece?

?
 Czy można zrealizować poniższe recepty?

1) Rpw. 

Sevredol 20 mg

3 op a 60 tabl.

D.S 2x1 doraźnie w razie bólu  

potwierdzono ilość subst. czynnej 3600 mg

Czy w przypadku takiej recepty, mimo że jest „2x1” , to przez dopisek „doraźnie” możemy 

wydać tylko 2 opakowania? 

2) Transtec 35 mikrogramów/h

2 op. po 5 sasz.

D.S. według zaleceń
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potwierdzono ilość substancji czynnej 200 miligramów

Czy w tym przypadku, skoro lek należy do grupy III-P i nie podlega pod zapisy ustawy 

o p/działaniu narkomanii, to możemy wydać 2 najmniejsze opakowania, czyli w tej 

sytuacji całość?

3) Relanium roztw. do wstrzykiwań 5mg/ml

2 op. 5 amp. po 2 ml

D.S 1x i.m w razie napadu (doraźnie)

potwierdzono ilość substancji czynnej 100 mg 

Wszystkie substancje psychotropowe oraz 

środki odurzające (I-N, II-N, III-N, IV-N oraz 

I-P, II-P, III-P, IV-P) podlegają pod przepisy dot. 

przeciwdziałania narkomanii (art. 31 i art. 32 

Ustawy z dnia 29 lipca 2005 o przeciwdziałaniu 

narkomanii).

W związku z powyższym, dla wszystkich recept, 

na których przepisano lek zawierający substancję 

psychotropową bądź środek odurzający wyma-

gane jest precyzyjne określenie dawkowania. 

W przeciwnym razie nie może być wydana żadna 

ilość substancji.

Zgodnie bowiem z najnowszą wersją Rozpo-

rządzenia ws. recept:

Paragraf 8, pkt 4 otrzymuje brzmienie: 

„4) sposób dawkowania (a w przypadku wyro-

bów medycznych i środków spożywczych specjal-

nego przeznaczenia żywieniowego – sposób sto-

sowania) – osoba wydająca wydaje ilość produktu 

leczniczego, środka spożywczego specjalnego prze-

znaczenia żywieniowego lub wyrobu medycznego, 

która nie jest większa od ilości zawartej w czte-

rech najmniejszych opakowaniach określonych 

w wykazie – w przypadku produktu, środka lub 

wyrobu podlegającego refundacji, albo w czte-

rech najmniejszych opakowaniach dostępnych 

w obrocie na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej 

– w przypadku pozostałych produktów, wyrobów 

lub środków, a w przypadku leku recepturowego 

– maksymalnie podwójną ilość tego leku, o której 

mowa w przepisach wydanych na podstawie art. 

6 ust. 10 ustawy o refundacji; zasady te nie mają 

zastosowania do recepty, na której przepisano 

produkt leczniczy zawierający w swoim składzie 

środek odurzający lub substancję psychotropową, 

w stosunku do których sposób dawkowania musi 

być wpisany na recepcie zgodnie z przepisami 

o przeciwdziałaniu narkomanii – w przypadku 

niespełnienia tego wymogu, na podstawie tak 

wystawionej recepty nie może zostać wydana 

jakakolwiek ilość produktu leczniczego zawiera-

jącego ten środek lub substancję;”.

W Przeglądzie Farmaceutycznym nr 271 listo-

pad 2023 – maj 2024 na stronie 10 przy opisie 

drugiego zdjęcia wkradł się błąd.

Prawidłowy opis powinien brzmieć: 

„Prezes GORA mgr farm. Michał Pietrzykowski 

po wręczeniu odznaki honorowej Ministra Zdrowia 

„Za zasługi dla ochrony zdrowia” Pani mgr farm. 

Sprostowanie
Jadwidze Knapińskiej podczas XXXIII Okręgowego 

Zjazdu Sprawozdawczo-Wyborczego Farmaceutów 

GOIA, Gdańsk 2 grudnia 2023 r.”.

Panią Magister Jadwigę Knapińską Redakcja Prze-

glądu Farmaceutycznego serdecznie przeprasza!

Poniżej zamieszczamy zdjęcie z prawidłowym 

opisem.

Prezes GORA mgr farm. Michał Pietrzykowski po wręczeniu odznaki honorowej Ministra Zdrowia 

„Za zasługi dla ochrony zdrowia” Pani mgr farm. Jadwidze Knapińskiej podczas XXXIII Okręgowego Zjazdu 

Sprawozdawczo-Wyborczego Farmaceutów GOIA, Gdańsk 2 grudnia 2023 r.
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Gdańska Okręgowa Rada Aptekarska wyznacza  
wiceprezesa GORA mgr. farm. Ireneusza Nesterowicza  

jako osobę do pełnienia dyżurów w imieniu Prezydium GORA.  

Kontakt z farmaceutami naszej Izby w imieniu Prezydium GORA  
będzie również możliwy telefonicznie  

z wiceprezesem GORA mgr. farm. Ireneuszem Nesterowiczem 
pod numerem telefonu: 602 355 957

także poza godzinami pracy Biura GOIA.

Postanowienie GORA 




